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اقتصادی

معاون وزیر صنعت مطرح کرد 

نیاز کشور به 30 میلیارد دلار سرمایه گذاری
 در بخش فراساحل

معاون وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان این که بخش فراساحل به 30 میلیارد 
دلار سرمایه گذاری نیاز دارد،گفت: انتخابات ریاست جمهوری، پیروزی یک 

گفتمان بر گفتمان دیگر بود. 
»منصور معظمی« روز دوشنبه در همایش بین المللی صنعت فراساحل در 
دانشگاه صنعتی شریف افزود:  در چهار سال آینده با توجه به رای چشمگیر مردم، 

دولت منتخب توان بیشتری خواهد داشت.
وی با بیان اینکه با شرایط فراهم شده در پسابرجام می توان کارهای بزرگی را 
در بخش ساحل و فراساحل انجام داد، گفت: امروز شرکت های ایرانی در ساخت 
سکوهای نفتی، توانمند و خودکفا شده اند. دوستان ما در وزارت نفت محافظه 

کاری را کنار گذاشته و قراردادهای جدید نفتی را امضا خواهند کرد.
رئیس هیات عامل سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران)ایدرو( با بیان این که 
برجام )برنامه جامع اقدام مشترک( برای کشور یک فرصت است، گفت: همیشه 
فرصت ناشی از برجام برقرار نخواهد بود.وی به سفر اخیر رییس جمهوری امریکا 
به عربستان اشاره کرد و بیان داشت: مشخص نیست فرصت هایی که در برجام 
داشتیم را اکنون هم بتوانیم استفاده کنیم.معظمی افزود: گلایه مندیم که 2 سال 
فرصت از دست رفت که بخشی از آن به داخل بازنمی گردد و بخشی نیز ناشی از 
رفتارهای غیرمعقول برخی کشورها بوده است.وی با بیان این که صنعت فراساحل 
در ایران متولی مشخصی ندارد، گفت: بر اساس مطالعه ای که انجام شده است 
30 میلیارد دلار در بخش فراساحل باید سرمایه گذاری شود.معاون وزیر صنعت، 
معدن و تجارت به امضای 6 قرارداد بین المللی صنعت خودرو اشاره کرد و بیان 
داشت: برای این که دوستان دلواپس را دلواپس تر نکنیم قرار شده است 30 درصد 
تولیدات را شرکت های طرف قرارداد صادر کنند.معظمی با اشاره به اینکه به طور 
قطع تا 2 سال آینده مردم ایران خودروهای با کیفیت تری سوار خواهند شد، 
افزود: در مناظره ها و تبلیغات انتخابات مشاهده کردیم اشتغال یکی از دغدغه های 
اصلی بود که برای تحقق آن باید سرمایه گذاری انجام شود.وی درباره همکاری با 
شرکت های بین المللی برای ساخت کشتی نیز گفت: با شرکت دووی کره جنوبی 
و شرکت های ملی نفتکش و کشتیرانی، قرار است برای ساخت کشتی همکاری 
شود.رئیس هیات عامل ایدرو با اشاره به اینکه در آینده نزدیک با شرکت رنو 
قراردادی به ارزش یک میلیارد یورو نهایی خواهد شد، بر تقویت بخش خصوصی 
تاکید کرد و گفت: قرار نیست ما بنگاه داری کرده و رقیب بخش خصوصی باشیم.

نائب رئیس اتاق ایران:

 رقابت، بهترین محرک رشد بهره وری 
اقتصاد کشور است 

نائب رئیس اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران گفت: اگر دولت و 
حاکمیت به دنبال رشد بهره وری است، جز با بهبود شرایط رقابت پذیری در 

اقتصاد حاصل نمی شود. 
»حسین سلاح ورزی« روز )دوشنبه( در آیین اختتامیه هشتمین جشنواره ملی 
بهره وری در محل اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران افزود: بهره وری و 
کارآفرینی دو مفهوم اساسی هستند که در سالیان گذشته در حوزه های اقتصادی 

و توسعه کشور مورد اجحاف قرار گرفته اند.
به گفته این مقام مسوول، رشد پایدار در کشورهای توسعه یافته با بهره وری 
حاصل شده اما در مقابل در کشور ما، رشدها بخشی بوده و کمترین سهم آن از 

محل بهره وری بوده است.
نائب رئیس اتاق ایران تصریح کرد: مادامی که موضوع واقعی شدن نرخ ارز 
به نتیجه نرسیده، در اقتصاد تبعیض وجود داشته باشد، بخش های عمومی و 
خصولتی در اقتصاد داشته باشیم و دولت عزم جدی برای بهبود فضای کسب 
و کار نداشته باشد، نمی توان شاهد رقابت پذیری و در نتیجه رشد بهره وری در 

اقتصاد بود. 
به گزارش ایرنا، جشنواره ملی بهره وری در راستای کمک به تحقق مفاد 
برنامه های توسعه در حوزه بهره وری و لزوم بهره گیری از ساز و کار اجرایی برای 
تحقق چشم انداز 20 ساله نظام و با هدف اشاعه فرهنگ مدیریت بهره وری و کمک 
به افزایش توان رقابت پذیری بنگاه های اقتصادی و قدردانی از بهره ورترین مدیران 
ارشد شرکت های ایرانی، هر ساله برگزار می شود که امروز هشتمین دوره برگزاری 

آن به پایان می رسد و نهمین دوره آن به طور رسمی آغاز خواهد شد.
فرآیند اجرایی هشتمین جشنواره ملی بهره وری از تاریخ اول خرداد ماه سال 95 
آغاز شد، در این دوره از جشنواره در مجموع 38 پروژه به دبیرخانه جشنواره ارسال 

شد همچنین هفت پروژه نیز در سومین مسابقه ملی بهینه کاوی شرکت کردند.
از میان پروژه های ارسالی گروه های مواد و محصولات دارویی و بانک و موسسات 
پولی و مالی با 6 پروژه بیشترین و گروه صنایع غذایی با 2 پروژه کمترین پروژه 
را در این دوره از مسابقات ارسال کرده اند. همچنین با توجه به بررسی پروژه 
ها در حوزه های مختلف 20 پروژه در حوزه نوآوری، 14 پروژه در حوزه تیم 
سازی، توانمندسازی پرسنل، 11 پروژه در حوزه های بهینه کاوی و برنامه ریزی 
استراتژیک و توسعه، 10 پروژه در حوزه های مدیریت فرآیند و توسعه و تمرکز بر 
بازار و مشتری، 9 پروژه در حوزه مدیریت دانش و فناوری اطلاعات، هفت پروژه در 
حوزه های رهبری، روابط با تامین کنندگان و شرکا و استانداردها و جوایز، 6 پروژه 
در حوزه ارزیابی عملکرد و پنج پروژه در حوزه های مسوولیت پذیری اجتماعی و 

زیست محیطی و تحصیلات، آموزش، توسعه و یادگیری بوده است.

وزارت کشاورزی اعلام کرد 

افزایش عرضه گوشت برای ماه رمضان
رییس مرکزاصلاح نژاد دام و بهبود تولیدات دامی اعلام کرد: با توجه به افزایش 
عرضه گوشت قرمز برای ماه رمضان و کاهش قیمت محصول در بخش تولید، 
تجربه  نشان داده سیستم دلالی اجازه این کار را نخواهد داد و حتی شاید قیمت 
گوشت قرمز به ویژه گوشت گوسفندی افزایش یابد؛ لذا ناظران باید جدی تر از 
گذشته به بازار ورود کنند و اجازه سودجویی عده ای خاص را علیه مصرف کنندگان 

ندهند.
محمدرضا ملاصالحی در گفت وگو با ایسنا اظهار کرد: در زمینه تولید گوشت در 
حوزه دام سنگین تولید روند مناسبی دارد و عرضه آن نیز افزایش پیدا کرده است 
که بدون تغییر با قیمت کیلویی 12 هزار تا 12 هزار و 500 تومان دام زنده پروار 

شده عرضه می شود اما در حوزه دام سبک وضعیت قدری متفاوت است.
وی افزود: در همه سنوات گذشته نیز سابقه داشته که عرضه دام سبک در 
ماه های ابتدایی سال کاهش نسبی پیدا می کند اما در اواخر اردیبهشت ماه و اوایل 
خرداد روند افزایشی عرضه آن آغاز می شود که با توجه به فرا رسیدن ماه رمضان 
نیز می توان پیش بینی کرد افزایش عرضه دام سبک و تولید گوشت گوسفندی 

باعث ایجاد تعادل در بازار شود و قیمت  آن نیز تعدیل پیدا کند.
رییس مرکزاصلاح نژاددام وبهبود تولیدات دامی ادامه داد: گرچه به صورت 
طبیعی افزایش عرضه یک محصول موجب کاهش قیمت آن در بازار به نفع 
مصرف کننده تمام می شود اما بر اساس تجربه ای که طی سنوات گذشته وجود 
داشته است سیستم دلالی و واسطه گری که در بازار گوشت قرمز وجود دارد اجازه 
این کار را نخواهد داد و حتی شاید قیمت گوشت قرمز به ویژه گوشت گوسفندی 

افزایش پیدا کند.
ملاصالحی تصریح کرد: هم اکنون نیز قیمت دام زنده که از دامداران خریداری 
می شود با قیمت گوشتی که به دست مصرف کنندگان می رسد تناسبی ندارد و 
افزایش قیمتی که به دلیل مداخله واسطه گران و دلالان رخ می دهد غیرمنصفانه 
است و از آنجا که تمهیدات وزارت جهاد کشاورزی برای واردات و تامین گوشت 
قرمز مورد نیاز از محل تولید داخلی از طریق ذخایر شرکت پشتیبانی امور دام 
برای ماه مبارک رمضان اندیشیده شده است به نظر می رسد شرایط کنونی برای 
تعادل در بازار گوشت قرمز کاملا مهیاست و از این حیث از دستگاه های نظارتی 
درخواست می کنیم برای برقراری عدالت در بازار گوشت قرمز جدی تر از گذشته 
به بازار ورود کنند و اجازه سودجویی عده ای خاص را علیه مصرف کنندگان ندهند.

گر چه در دولت یازدهم تورم کنترل شد و سال 1395 نیز 
سال رکورد رشد اقتصادی برای اقتصاد ایران به ثبت رسید 
ولی با این حال هنوز مسئله تورم، رشد اقتصادی و همچنین 
نابرابری در  موضوعاتی مانند کاهش نرخ بیکاری و کاهش 
اقتصاد ایران را می توان مسائل مهمی دانست که اقتصاد ایران 

در چهار سال آینده با آن رو به رو خواهد بود. 
دوازدهم،  دولت  انتخاباتی  تبلیغات  در  ایسنا،  گزارش  به 
یکی از مهم ترین مناقشات میان نامزدهای ریاست جمهوری، 
مسائل اقتصادی بود. مسائلی از قبیل رکود، نابرابری، بیکاری و 
نظایر آن. موضوعاتی که اغلب فقط طرح مسئله شد و جریان 
مناظرات و بررسی برنامه های نامزدهای انتخاباتی نشان می داد 
که هیچ  کدام برنامه مشخص و مدونی برای ساماندهی این 
مسائل نداشتند. با این حال اغلب آنچه در جریان این مناظرات 
در  ایران  اقتصاد  چالش های  از  یکی  خود  می شد،  مطرح 
سال های آتی است که باید دید دولت چگونه می تواند آن ها 

را مدیریت کند.
نابرابری و آرزوهای کاهش شکاف طبقاتی

که  موضوعی  است.  ایران  اقتصاد  مسائل  از  یکی  نابرابری 
دستاویز برخی نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری دوازدهم، 
برای کسب رای بیشتر شده بود. به این ترتیب که بعضی با 
تاکید بر اینکه نابرابری در اقتصاد ایران بسیار شدید است با بیان 
اینکه برنامه هایی برای کاهش آن دارند، سعی در جلب آرای 

افرادی داشتند که از نابرابری در اقتصاد ایران آسیب دیده اند.
یکی از شاخص های اندازه گیری نابرابری در اقتصاد ضریب 
جینی است. ضریب جینی ایران در سال 1395 معادل 0.39 
جینی  ضریب  نظر  از  کشورها  وضعیت  بررسی  است.  بوده 
نشان می دهد کشورهای حوزه اسکاندیناوی با کمترین میزان 
نابرابری، ضریب جینی معادل 0.23 تا 0.25 دارند و  برخی 
از 0.60  بالاتر  با ضریب جینی  آفریقای جنوبی  کشورهای 
بیشترین نابرابری را دارند. از این حیث ایران در میانه این طیف 
قرار دارد. ماجرای فیش های حقوقی و قیل و قال های مربوط به 
آن، یکی از زنگ هشدارهایی بود که نشان دهنده برخی ابعاد 
نابرابری در اقتصاد ایران بود. به این ترتیب که در حالی برخی 
اعضای هیئت مدیره در اقتصاد ایران حقوق های تا 50 میلیون 
تومان در ماه دریافت کرده و از انواع تسهیلات برخوردار بودند 
که حداقل دستمزد کارگر و کارمند در ایران در حدود 800 
هزار تومان تعیین شده بود. این امر به ویژه زمانی حائز اهمیت 
می شود که بدانیم که افرادی که کمتر از 3 میلیون تومان درماه 
درآمد دارند و در شهرهای بزرگ زندگی می کنند، زیر خط 

فقر قرار می گیرند.
گرچه در سال گذشته اقداماتی برای کاهش سقف درآمد 
برخی مدیران صورت گرفت، ولی نکته اینجا بود که معضل 
اصلی در این ماجرا نه بالا بودن درآمد مدیران بلکه پائین بودن 

باید  دوازدهم  بود. معضلی که دولت  بگیران  درآمد حداقل 
چاره ای اساسی برای آن بیاندیشد.

پرداخت یارانه های نقدی یکی از راهکارهایی بود که دولت 
دهم برای کاهش نابرابری در اقتصاد ایران به کار بست. گرچه 
این اقدام به صورت مقطعی ضریب جینی را تا 0.38 کاهش 

داده بود، ولی به مرور زمان تاثیر آن از بین رفت.
در جریان مناظرات اقتصادی نیز مسئله پرداخت یارانه ها 
نامزدهای  برخی  که  ترتیب  این  به  شد؛  مطرح  دیگر  بار 
قول  نقدی،  یارانه های  افزایش  بر  تاکید  با  ریاست جمهوری 
دادند که به این ترتیب به کاهش فقر و نابرابری در اقتصاد 
ایران کمک کنند. البته این موضوع با واکنش شدید محافل 
کارشناسی رو به رو شد، چرا که اقتصاد دانان تاکید می کردند 
پرداخت یارانه های نقدی اقدامی کارشناسی شده نیست و تاثیر 
دوپینگی آن در بلند مدت از بین خواهد رفت و حتی در ادامه 

تبعات تورمی را هم بر اقتصاد کشور تحمیل خواهد کرد.
به هر حال نابرابری اکنون یکی از چالش های مهم اقتصاد 
ایران است که دولت دوازدهم با آن مواجه خواهد بود و باید دید 
که چقدر این دولت قادر خواهد بود با ایجاد رشد اقتصادی به 
برخورداری آحاد جامعه از مواهب آن - که راهکار وزیر اقتصاد 
دولت یازدهم برای کاهش نابرابری است - جامه عمل بپوشاند.

خطر بازگشت تورم
وقتی دولت یازدهم بر سر کار می آمد تورم اقتصاد ایران در 

حدود 35 درصد بود. کارشناسان از این وضعیت به عنوان یک 
بحران یاد می کردند که علاوه بر انقباض سبد کالاهای اساسی 
خانوار ایرانی، مشکلاتی از قبیل بی ثباتی در وضعیت بازارها و 
همچنین پیش بینی ناپذیر کردن وضعیت اقتصاد کشور برای 
سرمایه گذاران را رقم زده بود. به این ترتیب بود که دولت 
یازدهم وقتی بر سر کار آمد، یکی از اولویت های خود را کنترل 
تورم قرار داد و توانست با پیگیری سیاست های پولی و مالی، 
تورم را در سال آخر دولت یازدهم به مرز 9 درصد برساند. 
با این حال اکنون آمارهای بانک مرکزی و مرکز آمار ایران 
حکایت از بالا رفتن نرخ تورم دارد و برخی پیش بینی ها نشان 
می دهد که تورم در سال  آینده در دامنه 10 تا 12 درصد قرار 
خواهد گرفت. به زعم کارشناسان، نحوه مدیریت دولت در این 
زمینه بسیار مهم است. همچنانکه مثلا اگر اقدام به مدیریت 
صحیح پایه پولی کند، خواهد توانست از افزایش قابل توجه 

تورم جلوگیری کند.
بنابر آنچه گفته شد، تورم همچنان یکی از چالش های اقتصاد 
ایران است و دولت باید بتواند ضمن ایجاد رشد و رونق اقتصادی 
در سال  آتی و سال های بعد، از جهش قیمت ها جلوگیری کند 

و ثبات را در شاخص های کلان اقتصادی حفظ کند.  
خروج از کانال رکود و پایان جهش نفتی

دولت یازدهم وقتی بر سر کار آمد،   یکی از چالش های بزرگی 
که با آن روبه رو بود، رسیدن رشد اقتصادی به منفی 6.8 درصد 

بود. مجموعه ای از سیاست های اقتصادی و اقتصاد سیاسی 
دولت نهم و دهم، بسیاری از بنگاه های اقتصادی را با مشکل 
مواجه کرده و به تجربه پیاپی رشد اقتصادی منفی در اقتصاد 

کشور منجر شده بود.
دولت یازدهم هم توانست با توقیقاتی که در برجام به دست 
آورد، رشد اقتصادی را به مسیر مثبت هدایت کند و در نهایت 
آن شد که طبق اعلام بانک مرکزی رشد اقتصادی 9 ماهه 
نخست سال 1395 به 11.9 درصد رسید که البته 10 درصد 
از این رشد حاصل از فروش نفت بوده است. نکته اینجاست که 
این رشد که از محل نفت حاصل شده، برای سال آینده هم 
تکرار نخواهد شد، چرا که ظرفیت آن در سال 1395 پر شده 
است. بنابراین دولت باید بتواند برای داشتن رشد اقتصادی قابل 

توجه و پایدار به اقدامات موثری دست بزند.
نکته قابل  توجه این است که رشد اقتصادی بخش هایی 
مانند ساختمان که برخی صنایع به آن وابسته هستند در سال 
گذشته منفی بوده و رشد اقصادی بخش صنعت بدون نفت نیز 
بسیار ناچیز بوده است. ضمن اینکه هنوز بسیاری از بنگاه های 
اقتصادی با زیر ظرفیت کامل خود کار کرده و برخی دیگر نیز 
با مشکلاتی از قبیل نقدینگی روبه رو هستند که در این زمینه 
نیز نیاز به مدیریت دولت وجود دارد. بنابراین ایجاد رشد و رونق 
اقتصادی در سال های پیش رو و سال های آینده را می توان 
یکی از مهم ترین دغدغه های دولت دوازدهم دانست که باید 

دید چگونه از عهده آن برخواهد آمد.
بیکاری و ورود خیل بیکاران

نرخ بیکاری در سال 1395 به بیش از 12 درصد افزایش 
یافت. علاوه بر موضوع قدرت دولت در ایجاد اشتغال که اغلب 
به دنبال تجربه رشد اقتصادی در بخش های مولد که ظرفیت 
خالی دارند ایجاد می شود، موضوعی دیگر نیز در افزایش نرخ 
بیکاری در اقتصاد ایران موثر بوده و آن افزایش نرخ مشارکت 
اقتصادی و اضافه شدن افراد بیشتری به صف جمعیت فعال 

است.
 بررسی وضیعت اشتغال و بیکاری در سال 1395 نشان 
می دهد که طی یکسال منتهی به تابستان 1395 عرضه نیروی 
کار )جمعیت فعال( حدود یک میلیون و 2۷0 هزار نفر بیشتر 
شده است. این در حالی است که در سال های گذشته این 

میزان در حدود ۷00 تا 800 هزار نفر بوده است.
به عبارتی دیگر وقتی به جمعیت فعال اقتصادی افزده می شود 

دولت باید بتواند برای جمعیت بیشتری اشتغال ایجاد کند.
از آنجایی که پیش بینی ها از آن نشان دارد که احتمال افزایش 
یک میلیونی به جمعیت فعال در سال جاری و در سال های 
آتی نیز وجود دارد، مواجهه با موضوع بیکاری یکی دیگر از 
چالش های بزرگ پیش روی دولت دوازدهم است که باید دید 

چه اقداماتی برای مدیریت آن در دستور کار قرار خواهد  داد.

4چالش مهم اقتصادی پیش روی دولت دوازدهم 

مردم چگونه به یارانه 3 برابری »نه« گفتند؟ 

بانک جهانی پیش بینی کرد 

قیمت نفت در سال آینده میلادی به 60 دلار می رسد 

حذف یارانه نقدی بیشتر از آن که تبعات اقتصادی داشته باشد، تبعات سیاسی دارد؛ 
به همین دلیل حرکت سیاستمداران در مسیر هدفمندسازی یارانه ها، بسیار سخت 

شده است. 
ریاست  دوازدهم  انتخابات دور  برگزاری  از  قبل  روز  یك  به گزارش خبرآنلاین، 
جمهوری، مرکز پژوهش های مجلس در گزارشی اعلام کرد که اگر دولت بخواهد 
کسری هدفمندی یارانه ها را جبران کند باید 14 میلیون نفر از یارانه بگیران حذف کند. 
این گزارش در شرایطی منتشر شد که در جریان رقابت های انتخاباتی برخی رقبای 
سیاسی حسن روحانی بارها مطرح کرده بودند که درآمد دولت از هدفمندی یارانه ها 
80 هزارمیلیارد تومان است.عددی که اگرچه هیچ آماری درباره اینکه این عدد چگونه 

بدست آمده ارایه نشد،اما به سرعت موضوع بحث محافل کارشناسی شد. 
به دنبال طرح این موضوع بیش از 200 اقتصاددان در نامه های جداگانه ای نسبت 
به وعده هایی که بار مالی برای اقتصاد داشت،هشدار دادند.به عنوان مثال در نامه ای که 
به امضای 1۷5 اقتصاددان رسید، تصریح شده بود:» »اجرای این وعده ها« همراه با »آثار 
تورمی شدید« است که »افزایش ناگهانی نرخ ارز« و »کاهش شدید ارزش پول ملی« 
را به دنبال خواهد داشت. همچنین این وعده ها موجب بی ثباتی اقتصادی شده و فرآیند 
رشد اقتصادی و اشتغال پایدار کشور را مختل خواهد کرد.« در این نامه همچنین 
تاکید شده بود که »تجارب جهانی نشان می دهد که اجرای این گونه سیاست ها اگرچه 
ممکن است در ابتدا و مقطع زمانی بسیار کوتاه بهبودی در وضعیت فقرا و طبقه 
آسیب پذیر ایجاد کند، اما پس از مدتی به سبب تحمیل آثار منفی اقتصادی، فقرا و 
طبقه آسیب پذیر، قربانیان و بازندگان اصلی بوده و اقشار مرفه جامعه، بهره برداران نهایی 

اجرای این سیاست ها خواهند بود.«
یکی از مدافعان افزایش یارانه نقدی در پایگاه رقیب حسن روحانی،حجت الله 
عبدالملکی استاد اقتصاد دانشگاه امام صادق )ع( بود.او بارها در مناظره هایی که در ماه 
گذشته ترتیب داده شد،گفته بود:» قابلیت سه برابر شدن یارانه ها برای سه دهک اول 
وجود دارد.« او می گفت:» در حال حاضر 40 هزار میلیارد تومان یارانه پرداخت می 
شود که اگر بخواهیم به سه دهک اول سه برابر رقم فعلی یارانه پرداخت کنیم رقم کل 
آن به 60 هزار میلیارد تومان می رسد. این در حالی است که درآمد هدفمندی یارانه 
ها 80 هزار میلیارد تومان است و با این رقم می توان تا 65 هزار میلیارد تومان پرداخت 
یارانه را افزایش داد.از سویی افزایش سه برابری یارانه برای سه دهک اول جامعه می 
تواند جمعیت 24 میلیون نفری را در کشور احیا کند، لذا افزایش یارانه سه دهک اول 
در کشور امکان پذیر است.« عبدالملکی طرحی که به واسطه آن یارانه ها قابلیت سه 
برابر شدن دارد را هرگز بازگو نکرد.شاید به این دلیل که رقیب طرح او را به نام خود 
ثبت نکند،با این حال اقتصاددانان بی شماری نسبت به این اظهارنظرها هشدار دادند و 

آن را برای اقتصاد ایران خطرناك توصیف کردند.
نظر بازوی کارشناسی مجلس 

یارانه نقدی و هدفمندسازی یارانه ها یکی از چالش های اقتصاد ایران طی یك دهه 
گذشته بوده است.از همین روست که وقتی سخن از یارانه به میان می آید،به همان 
میزان که خواهان بسیاری دارد،به همان نسبت هم مخالفان سرسختی دارد و تصمیم 

گیری را برای دولتمردان سخت تر می کند. نهاد مرکز پژوهش های مجلس شورای 
اسلامی به عنوان بازوی کارشناسی مجلس در تصمیم گیری هاست،اما نظرش بسیار 

نزدیك به نظر مخالفان پرداخت یارانه نقدی است.
در گزارشی که چند روز پیش با عنوان »درباره منابع و مصارف هدفمندی یارانه ها« 
منتشر کرد،در تایید نظر اقتصاددانانی که نسبت به وعده های افزایش یارانه ها هشدار 
داده بودند،نوشت:» موضوع پرداخت یارانه نقدی ماهیانه به تقریباً 99 درصد جمعیت 
کشور، آن هم با حجمی بیش از کل درآمدهای حاصله از  افزایش قیمت ها در عمل کل 
اهداف قانون را تحت الشعاع قرار داد، از آسیب های جدی مرحله نخست بود که نه تنها 
منابع لازم برای شرکت های تولیدکننده انرژی را محدود کرد، بلکه موجب افزایش 
کسری بودجه دولت شد.کسری  که دولت را به سوی استقراض از بانک مرکزی و 
افزایش پایه پولی و در نتیجه افزایش تورم سوق داد. این رویه زیانبار نه تنها مغایر 
هدف پرداخت »هدفمند« بود، بلکه در هیچ تجربه اصلاح ساختار اقتصادی در جهان، 

پرداخت نقدی به تمام جمعیت صورت نگرفته و نمی گیرد.«
طبق تبصره »14« قانون بودجه سال 1396، سازمان هدفمندسازی یارانه ها مجاز 
است فقط 33.5 هزار میلیارد تومان از منابع خود را صرف پرداخت نقدی به خانوارها 
کند. به عبارت دیگر، اگر قرار باشد در سال 1396 ماهیانه 45.5 هزار تومان پرداخت 
شود، فقط می توان به 61 میلیون نفر یارانه نقدی پرداخت کرد. درحالی که در اسفندماه 
1395 به بیش از ۷5 میلیون نفر یارانه نقدی پرداخت شده است. به عبارت دیگر،  اجرای 
قانون بودجه سال 1396، بدون هیچ گونه افزایش یارانه، نیازمند حذف 14 میلیون نفر 

از دریافت کنندگان یارانه نقدی از ابتدای سال 1396 است.«
موسی غنی ن ژاد در رابطه را شیوه اعطای یارانه می گوید: »باید گروههای هدف را 
مشخص کرد و تنها به آنها یارانه داد و نه به همگان. دولت دهم برای سادگی کار خود، 
به تمام مردم یارانه داد. شناسایی گروههای هدف به کار کارشناسی نیاز داشت که 
البته بسیار سخت است و عملی هم نیست. تنها شناسایی افراد نیازمند در چارچوب 
بهزیستی و کمیته امداد ممکن است. بقیه 80 میلیون نفر ایرانی از نظر درآمد قابل 
شناسایی نیستند. آن تفکر از ابتدا اشتباه بود. اما چون نمی توانستند گروه هدف خود 

را شناسایی کنند به همه مردم یارانه نقدی تعلق گرفت.«
غنی نژاد معقتد است: »سیاستی که در آن دیدگاه کارشناسی حاکم نباشد، 
پوپولیستی است. عوام مردم از به دست آوردن پول بدون زحمت خوشحال می شوند و 
می گویند این افراد چقدر سیاستمداران خوبی هستند و به آنها رأی می دهند. در چند 
انتخابات گذشته نیز برخی از این روش استفاده می کردند.به نظر می  رسد قانون فعلی 
هدفمندی یارانه  ها از ظرفیت لازم برای تحقق اهداف اولیه آن یعنی ساماندهی بازار 
انرژی کشور برخوردار نبوده و برای نیل به این هدف مهم و اساسی در توسعه اقتصادی 
کشور،این قانون باید مورد اصلاح و بازنگری جدی قرار گیرد تا نگاه به انرژی در کشور 

براساس سند ملی مدیریت بازار انرژی کشور شکل گیرد.«
»نه« بزرگ به یارانه بیشتر

آثاری که یارانه های نقدی برای اقتصاد ایران به یادگار گذاشته، هنوز هم وجود دارد.
هرچند که دولتمردان برخی از این آثار مخرب مثل تورم را کنترل کردند،امابار مالی که 

این قانون بر دوش دولت گذاشته هنوز هم سنگینی می کند.از سوی مجلس در جریان 
تصویب قانون بودجه سال 96 افزایش یارانه دهك های پایین درآمدی را هم مصوب 

کرده و از این ماه این افزایش اعمال خواهد شد.
بر اساس این مصوبه مجلس از ماه جاری، خانوارهای یک نفره 9 هزار و 500 تومان، 
دو نفره 18 هزار و 900 تومان، خانوار سه نفره 25 هزار و 300 تومان، خانوارهای 
چهارنفره 33 هزار و ۷00 تومان و خانوار پنج نفره و بیشتر 36 هزار و 500 تومان 

دریافتی خواهند کرد.
قانونی که نه منابع کافی دارد و نه بدنه اجرایی دولت کشش ادامه آن را دارد، کژدار 
و مریض جلو می رود. بررسی های کارشناسی نشان می دهد که افزایش مبلغ یارانه 
نقدی تا 250 هزار تومان امکان پذیر نیست. پرداخت همین 45 هزار و 500 تومان در 
حالی اجرا شد که قیمت حامل های انرژی اصلاح شده بود، با این حال دولت تا مدت 
ها دچار کسری بودجه شدید بود و هنوز هم این شرایط ادامه دارد. در واقع افزایش 
قیمت حامل های انرژی منابعی را تامین کرد که قرار بود 60 درصد آن به خانوار برسد، 
30 درصد به بنگاه های اقتصادی اختصاص یابد و 10 درصد به مراکز دولتی و عمومی 
تعلق بگیرد، اما منابعی که از این راه تامین شد، حتی 60 درصدی را هم که باید در 

سبد خانوار ریخته شود تامین نشده است.
این قانون ناقص باید به سرعت  اصلاح شود. اصلاحی که کارشناسان انجام آن را 
به شدت به دولت توصیه می کنند.به گفته اقتصاددانان دولت دوازدهم باید به سرعت 
قانون هدفمندی یارانه ها را اصلاح کند.موارد اصلاح هم باید افزایش یارانه دهك های 
پایین و حذف یارانه دهك های بالا باشد.به نظر می رسد که مردم با این پیشنهاد موافق 
هستند،چه آنکه اگرموافق نبودند، اقبالشان به وعده نامزدی که یارانه سه برابری داده 

بود،بیشتر بود. 

بانک جهانی در گزارش فصلی خود از »چشم انداز بازار کالا« 
با یادآوری اینکه قیمت نفت در سال 201۷ میلادی به 55 دلار 
در بشکه رسیده، پیش بینی کرده است که در این رقم در سال 

2018 به 60 دلار برسد.
به گزارش ایرنا، در بخش انرژی گزارش ماه آوریل )فروردین 
- اردیبهشت( بانک جهانی که وزارت امور اقتصادی و دارایی 
دوشنبه آن را منتشر کرد، آمده است: شاخص قیمت انرژی 
بانک جهانی در فصل نخست سال 201۷ نسبت به فصل قبل 

6 درصد رشد داشت.
در این دوره زمانی قیمت نفت به واسطه کاهش تولید در 
بسیاری از تولیدکنندگان اوپک و غیراوپکی با هشت درصد 
افزایش همراه بود. قیمت گاز طبیعی به دلیل تقاضای بیشتر 
و برخی محدودیت های عرضه با 6 درصد افزایش همراه بود و 
قیمت زغالسنگ نیز با 12 درصد کاهش مواحه شد که بخش 
عمده ای از آن ناشی از رفع محدودیت های وضع شده بر تولید 

آن توسط چین بود.
**تحولات قیمت نفت

قیمت نفت خام به دنبال توافق بین اعضای اوپک و برخی 
تولیدکنندگان غیراوپک مبنی بر کاهش تولید در نیمه نخست 
سال 201۷ با 8 درصد افزایش در فصل نخست سال 201۷ 
نسبت به فصل پیش از آن به طور متوسط به 52.9 دلار در هر 
بشکه رسید. پیش بینی می شود که گروه کشورهای غیراوپک 
افزایش ملایمی را در تولید سال جاری خود داشته باشند که 
سهم عمده این افزایش تولید به نفت شیل آمریکا اختصاص 
دارد اما این افزایش ها نمی تواند از عهده رشد تقاضای جهانی 
برآید بنابراین انتظار می رود که محدودیت های تولید وضع شده 

توسط اوپک عرضه را بیش از پیش محدود کند.
بانک جهانی پیش بینی می کند که در سال 201۷ از آنجا 
که عرضه جهانی پایین تر از تقاضا قرار خواهد گرفت، متوسط 

قیمت نفت خام به 55 دلار در هر بشکه برسد.همچنین انتظار 
می رود که ذخایر با فرض تداوم محدودیت تولید کشورهای 
اوپک و غیراوپک به خصوص در نیمه دوم سال با کاهش مواجه 

شود.
بر اساس این پیش بینی، در سال 201۷، تقاضای نفت جهان 
با افزایشی معادل 1.3 میلیون بشکه در روز ) 1.4 درصد( به 
متوسط 9۷.9 میلیون بشکه در روز می رسد و برای سال 201۷، 
پیش بینی می شود که عرضه کشورهای غیراوپک با افزایش نیم 
میلیون بشکه در روز همراه باشد که ایالات متحده آمریکا با 
400 هزار بشکه، بیشترین میزان را به خود اختصاص می دهد.

در حوزه تقاضای نفت انتظار بانک جهانی بر این است که 
میزان قابل توجهی از رشد تقاضا در بازار مربوط به کشورهایی 
توسعه  و  اقتصادی  های  همکاری  سازمان  عضو  که  باشد 
)OECD( نیستند و کشورهای آسیایی نیز یک میلیون بشکه 

در روز از این افزایش را به خود اختصاص دهند.
همچنین پیش بینی می شود که چین و هند با افزایش 
تقاضایی معادل 600 هزار بشکه در روز مواجه باشند که این 

مقدار اندکی کمتر از افزایش سال 2016 میلادی است.
این در حالی است که انتظار می رود تقاضای نفت سازمان 
همکاری های اقتصادی و توسعه پس از دو سال رشد نسبتاً 

قوی، ثابت و بدون رشد باشد.
در حوزه عرضه نفت، کارشناسان بانک جهانی براین باورند که 
عرضه نفت به شکل قابل توجهی در دو سال قبل کُند شده اما 
همچنان یک مازاد 400 هزار بشکه در روز که از سال 2016 
وجود داشته، به قوت خود باقی است که در نتیجه آن افزایش 

موجودی انبارهای نفت تداوم یافته است.
در سال گذشته میلادی تولید نفت کشورهای غیراوپک به 
میزان 800 هزار بشکه در روز کاهش یافت که بیش از نصف این 
کاهش مربوط به آمریکا بود اما این مقدار با افزایش تولید نفت 

کشورهای اوپک که بیشترین میزان افزایش را عراق، جمهوری 
اسلامی ایران و عربستان داشتند، خنثی شد.

** تحقق 100 درصدی سیاست کاهش تولید اوپک 
بانک جهانی در گزارش خود با یادآوری سیاست کاهش تولید 
کشورهای صادرکننده نفت )اوپک( که از ابتدای سال جاری 
میلادی اجرای آن آغاز شد، آورده است: پیروی از توافق انجام 
شده بسیار زیاد بوده و آخرین ارزیابی های ماهانه حکایت از 

دستیابی 100 درصدی به هدف دارد.
بر این اساس در ماه مارس )اسفند - فروردین( 11 کشور 
عضو اوپک 29.8 میلیون بشکه در روز نفت تولید کردند که 
البته دلیل اصلی آن کاهش تولید بیش از مقدار هدف توسط 

عربستان سعودی بوده است.
پیروی از تصمیم در سایر کشورهای حاشیه خلیج فارس به 
استثنای عراق با پیروی ۷1درصدی بالا بوده و برای کشورهای 
دیگر به جز کشورهای حاشیه خلیج فارس پیروی از این تصمیم 
91 درصد برآورد شده که دلیل اصلی آن کاهش بیش از نیاز 
تولید آنگولا بوده اما ونزوئلا کمترین میزان کاهش را داشته 
است. در مجموع اوپک 31.۷ میلیون بشکه در روز در ماه مارس 
تولید داشته که این مقدار 1.4میلیون بشکه در روز از دسامبر 
سال 2016 پایین تر است. قرار است اوپک در گردهمایی خود 
که در 25 ماه مه )4 خرداد( برگزار می شود، شرایط بازار را به 
بحث می گذارند تا محدودیت های تولید را برای نیمه دوم سال 
201۷تمدید یا اصلاح کنند که پیش بینی ها حاکی از تمدید 

کاهش تولید است.
** عملکرد غیراوپکی ها در بازار نفت 

توافق اوپک برای کاهش تولید مشروط به کاهش تولید 11 
کشور غیراوپک به میزان 560 هزار بشکه در روز بود که روسیه 
به عنوان بزرگترین تولید کننده غیراوپک موافقت کرد تولید 
خود را 300 هزار بشکه در روز کاهش دهد ولی این امر به طور 

تدریجی و به گونه ای انجام شود که به این هدف در فصل دوم 
سال دست یابد.

آژانس بین المللی انرژی پیش بینی کرده است که میزان 
پیروی کشورهای غیراوپک از تعهدات در ماه مارس چیزی کمتر 

از دو سوم باشد.
عرضه کشورهای غیراوپک در سال 2015 به بیشترین میزان 
خود رسید و به میزان 800هزار بشکه در روز در سال 2016 
کاهش یافت که بیشترین کاهش مربوط به آمریکا )500 میلیون 
بشکه در روز( چین )300 هزار بشکه( و کلمبیا و مکزیک )هر 

کدام 100 هزار بشکه در روز( بوده است.
برای سال 201۷ پیش بینی می شود که عرضه کشورهای 
غیراوپک با 500 هزار بشکه در روز افزایش همراه باشد که 
ایالات متحده 400 هزار بشکه از خالص افزایش را به خود 
اختصاص می دهد. سایر افزایش های قابل ملاحظه )برزیل، 
کانادا و قزاقستان( با کاهش در تولید چین و مکزیک جبران 

خواهد شد.
**تحولات قیمت زغالسنگ و گاز طبیعی

بانک جهانی در ارزیابی خود در بازار انرژی پیش بینی کرده 
است که قیمت ذغال سنگ با 6 درصد افزایش نسبت به سال 

2016 به عدد ۷0 دلار در تن در سال 201۷ برسد.
همچنین کارشناسان این بانک براین باورند که قیمت گاز 

طبیعی در سال 201۷ با 15 درصد افزایش همراه باشد.
به گزارش ایرنا، »چشم انداز بازار کالاها« عنوان گزارشی فصلی 
است که بانک جهانی آن را منتشر می کند؛ در ویرایش آوریل 
201۷ این گزارش، به تفکیک، کالاهای مرتبط با بخش انرژی، 
کالاهای کشاورزی، کودها، فلزات و مواد معدنی و نیز فلزات 
گرانبها مورد توجه قرار گرفته و با بررسی وضعیت عرضه و 
تقاضای کالاهای مختلف، قیمت کالاها در سال 201۷ و گاه در 

سال 2018 پیش بینی شده است. 
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معمای جپارف-استقلال حل شد
رئیس کمیته نقل و انتقالات سازمان لیگ وضعیت پرونده  بازیکن ازبکستانی را تشریح 

کرد. 
 فریبرز محمودزاده در  مورد وضعیت قرارداد سرور جپارف با باشگاه استقلال  اظهار کرد: 
برای انتقال این بازیکن برای نیم فصل به  سپاهان تفاهم نامه ای سه جانبه بین استقلال، 
سپاهان و  جپارف امضا شد که این تفاهم نامه سه جانبه ضمیمه  قرارداد جپارف با سپاهان 
در نیم فصل گذشته شده است.   وی افزود: اکنون براساس آن تفاهم نامه سه جانبه که 
در  قرارداد سپاهان با جپارف در سازمان لیگ موجود است، هیچ باشگاهی مجاز به عقد 
قرارداد با این بازیکن نبوده ولی باشگاه استقلال  می تواند  قرارداد جدیدی با  این بازیکن 
در سازمان لیگ برای فصل  آینده ثبت کند. البته با طی مراحل اداری و قانونی نظیر 
استعلام از  کمیته های تعیین وضعیت بازیکن، انضباطی، بین الملل و  تایید دبیر کل و 
رئیس سازمان لیگ قراردادش با استقلال به  ثبت می رسد. البته لازم به ذکر است که 
همه باشگاه ها  برای ثبت قرارداد بازیکنان خود باید این مراحل را طی کنند  و از تاریخ 
25 خرداد ماه که فصل نقل و انتقالات آغاز می  شود ثبت قرارداد بازیکنان آغاز می شود. 

محمودزاده تصریح کرد: سپاهان یا هر باشگاه دیگری  بخواهد با جپارف قرارداد امضا 
کند با توجه به تفاهم نامه  سه جانبه ای که این بازیکن با استقلال دارد و در سازمان  لیگ 
موجود است این پرونده شکل حقوقی به خود گرفته و  پرونده را برای تعیین تکلیف به 

کمیته تعیین وضعیت بازیکن  و کمیته انضباطی فدراسیون فوتبال ارسال می کنیم.

مغضوب برانکو، همچنان مورد توجه کی روش
مدافع پیشین پرسپولیس حضوری موثر در تمرینات تیم ملی فوتبال دارد.

رامین رضاییان از نظر فوتبالی فصل خوبی را سپری نکرد. ستاره پیشین پرسپولیس 
بعد از حضوری کوتاه مدت در ترکیه و پوشیدن پیراهن تیم ریزه اسپور بار دیگر هوس 
بازگشت به پرسپولیس کرد. او با حاشیه های فراوان برگشت اما نیمکت نشینی های ادامه 
دار حاصل بازگشتش به پرسپولیس بود. رضاییان بعد از هفته ها توانست نظر برانکو را 
برای فیکس بازی کردن جلب کند اما برخی مسائل انضباطی باعث کنار گذاشته شدن 
رضاییان توسط ایوانکوویچ شد تا همین مساله پایان دوران حضور او در پرسپولیس باشد. 
به طوری که برانکو حتی اجازه ورود رضاییان در جشن قهرمانی پرسپولیس را نیز ندهد.

با وجود همه این مسائل اما کارلوس کی روش همواره از رامین رضاییان حمایت کرده 
است؛ رامین نه تنها در دورانی که توسط برانکو نیمکت نشین می شد، بلکه حالا با وجود 
مدت ها بازی نکردن و نداشتن تیم نیز جایگاه ثابتی در تیم ملی دارد. او این روزها در 
تمرینات تیم ملی نیز حضور دارد و باانرژی و انگیزه زیادی تمرین می کند تا بتواند نظر 
مساعد کی روش برای فیکس بازی کردن را جلب کند. رضاییان اگرچه هنوز تصمیمی 
برای فصل آینده خود اتخاذ نکرده اما قطعا مقصد بعدی او نیز یکی از مهم ترین اخبار 

فوتبال ایران خواهد بود.

ستاره خبرساز به دنبال نخستین بازی ملی
ستاره خبرساز فصل گذشته تراکتورسازی به دنبال اولین حضور در ترکیب تیم ملی 

است.
سعید آقایی در یکی، دو سال گذشته یکی از بهترین مدافعان کناری فوتبال ایران بوده 
است. او با پیراهن تراکتورسازی بازی های خوبی را انجام داد و توانست نظر کارلوس کی 
روش را نیز برای دعوت به تیم ملی جلب کند.  آقایی بعد از مصدومیتی که برایش پیش 
آمد و اردوی قبلی تیم ملی را به واسطه این مصدومیت از دست داد، حالا بار دیگر به 
تمرینات برگشته و با انگیزه بالا برای رسیدن به ترکیب تلاش می کند. او اگرچه در چند 
اردو حضور داشته اما هنوز فرصت بازی کردن پیدا نکرده و امیدوار است با تلاش بالا بتواند 
نظر کی روش را برای حضور در ترکیب ثابت مقابل مونته نگرو و ازبکستان به دست بیاورد. 
آقایی این روزها یکی از ستاره های نقل و انتقالات فوتبال ایران را نیز محسوب می شود. 
او که قراردادش با تراکتورسازی تمام شده از سپاهان، پرسپولیس و تراکتورسازی پیشنهاد 

دارد اما تصمیم گیری در این خصوص را به بعد از اردوی تیم ملی موکول کرده است.

طارمی: 

پرسپولیس تیم اول پایتخت است
بازیکن تیم فوتبال پرسپولیس می گوید لخویا قطر تیم خوبی است اما کیفیت الهلال 

عربستان را ندارد.
مهدی طارمی در نشست خبری پیش از دیدار برابر لخویا قطر گفت: باشگاه پرسولیس 
همیشه به تماشاگرانش متکی بوده است. ما پرطرفدارترین تیم ایران و تیم اول پایتخت 
هستیم. او افزود: لخویا تیم خیلی خوبی است اما فکر نکنم از الهلال بهتر باشد.  ما 
می توانیم در رفت و برگشت این تیم را شکست دهیم. برای این بازی خیلی تلاش 
کرده ایم و تمرین های خوبی داشته ایم. امیدوارم خدا هم پاداش ما را بدهد و صعود کنیم.

مهدی طارمی در پاسخ به این سوال که آیا به هواداران قول گلزنی می دهد یا نه گفت: 
فوتبال بازی اتفاقات است. ما همه با هم حمله می کنیم و با هم دفاع می کنیم. این طور 
نیست که فقط من گل بزنم. امیدوارم از این بازی سربلند بیرون بیاییم. مهاجم پرسپولیس 
در پایان گفت: درست است که هواداران در ورزشگاه نخواهند بود اما  از آنها می خواهم که 

در خانه های خود برای ما دعا کنند تا برنده شویم.

جادوی پاس با مسلمان برای کسب عنوان برتر
محسن مسلمان اکنون به عنوان یکی از دقیق ترین پاسورهای ایرانی در لیگ قهرمانان 

آسیا حضور دارد و به دنبال تداوم و رشد آمار خود در جدول این رقابت هاست.
هافبک شماره ۷۷ سرخپوشان که تنها گل فصل خود را در این رقابت ها و برابر الهلال 
به ثمر رسانده است، مدت هاست در فقر پاس گل به سر می برد و این در حالی است 
که او با ثبت 3۷8 پاس در جمع برترین پاسورهای این رقابت ها قرار دارد و به دنبال کم 
کردن فاصله خود با نفر اول این لیست که 439 پاس به نام خود ثبت کرده، خواهد بود.

مسلمان که روزهای اخیر را با توجه به حواشی مربوط به شادی صعود این تیم برابر 
الوحده و البته درگیری لفظی با علی علیپور پشت سر گذاشته، این بار به دنبال این است 
تا همچون گذشته با ارائه کیفیت فنی خود سهمی در موفقیت سرخپوشان برابر لخویا ایفا 
کند و شانس حضورش در فوتبال خارج از مرزهای ایران را با درخشش در این رقابت ها 
افزایش دهد. باید دید این بار مهدی طارمی، علی علیپور و وحید امیری موفق خواهند بود 
از پاس های مهندسی شده این بازیکن برای رسیدن به گل سود ببرند و نام او را بار دیگر 

به عنوان گلساز ثبت کنند یا خیر.

ورزشی

 پایان لالیگای هیجانی؛

زیدان ماند و انریکه رفت

حمیدرضا صدر در یادداشتی اختصاصی برای "ورزش سه"، به روز پایانی لالیگا 
201۷ پرداخته، به قهرمانی رئال مادرید و وداع بارسلونا با لوییز انریکه ...

تمام شد. انتظار پنج ساله به سر آمد. آنها برای کسب عنوان قهرمانی لیگ فقط به 
یک امتیاز نیاز داشتند، ولی هر سه امتیاز را کسب کردند و قهرمانی را چهار صد و 
شانزده کیلومتر دور از برنابئو به چنگ آوردند، جایی در کرانه های مدیترانه. آخرین 
باری که رئال مادرید قهرمان لیگ شد در دوردست ها به نظر می رسد. خیلی دور؛ ولو 
آن که بسیاری از بازیکنان آن دوران هنوز به میدان می روند. سال 2012 بود. ژوزه 
مورینیو روی نیمکت نشسته بود، کاسیاس بازوبند کاپیتانی را داشت، پپ گواردیولا 
آخرین فصلش را در نوکمپ سپری می کرد و ریکاردو کاروالیو، سامی خدیرا، مسعود 
اوزیل، ژابی آلونسو، گونزالو هیگواین و آنخل دی ماریا رئالی بودند. رئال آن فصل با 
100 امتیاز قهرمان شد، با نه امتیاز بیشتر از بارسلونا. پس از آن فرصت ها از دست 
رفتند، از فصلی به فصل دیگر با فاصله های انگشت شمار. رئالی ها سال 2013 با پنج 
امتیاز از بارسا دوم شدند، در 2014 کنار بارسا با سه امتیاز کمتر از آتلتیکو مادرید 
سوم شدند، سال 2015 با دو امتیاز کمتر از بارسا دوم شدند، سال 2016 با یک امتیاز 
کمتر از بارسا دوم شدند... بنابراین قهرمانی 201۷ با 93 امتیاز و فقط سه امتیاز بیشتر 
از بارسا طعم شیرینی پیدا کرد. خیلی زیاد. کسب قهرمانی طی نبردهای شانه به شانه 

همیشه به یادماندنی تر بوده.
قصه این فصل وارونه آغاز شد و ادامه پیدا کرد. رئال فصل را با صدرنشینی سپری 
کرد و بارسا بود که به دنبال مادریدی ها دوید و نه برعکس. کاتالان ها طی دو برهه 
سر بلند کردند و به نظر رسید می توانند رئال را پایین بکشند. پیروزی باور نکردنی 
برابر پاری سن ژرمن در اروپا بارقه امید را زنده کرد و پیروزی شیرین در ال کلاسیکو 
آنها را در یک  قدمی مادرید قرار داد. ولی مردان برنابئو پس از آن ذره ای نزول نکردند 
و پس از شکست 3-2 از بارسلونا طی پنج بازی در لیگ بیست گل زدند. کاتالان ها 
امیدوار بودند مالاگا به رهبری میشل ستاره سابق رئال مددکارشان شود. مالاگا در 
همین میدان 0-2 بارسا را شکست داده و سویا را 2-4 به زانو درآورده بود. میشل مرد 
میانه دار و دسته معروف به "لاشخورها" در رئال کنار امیلیو بوتراگوئنو، میگل پاردزا، 
رافائل مارتین واسکوئز، مانوئل سانچز همه را حیرت زده کرده بود، ولی گل زودهنگام 
رونالدو آب سردی پاشید بر هیجان روز آخر. او خیلی زود تعلیق روز آخر را تمام کرد 

و بنزما آخرین گل فصل رئال در لیگ را زد و رئال پس از پنج سال بر بام نشست.
وداع لوییز انریکه در نوکمپ سرد بود، خیلی سرد. بدون هورا کشیدن. بدون در 
آغوش کشیدن از ته دل. همه فراموش کرده بودند او همان مربی بوده که سه گانه 
رویایی را به ارمغان آورد. در عین حال خریدهای 1۷5 میلیون یورویی بارسا پس از 
سه گانه چیزی جز ریخت و پاش نبودند. احتمالا فقط ساموئل امتیتی 25 میلیونی 
نمایشی در خور قیمتش ارائه داد و 150 میلیون پرداخت شده برای آردا توران، 
لوکاس دین، آندره گومز، آلیکس ویدال و پاکو آلکاسر گرهی را باز نکرد. خط میانی 
بارسا پس از 2015 با رفتن ژاوی نزول کرد و درخشش گاه و بیگاه اینیستا و راکیتیچ 
برای قهرمانی کافی نبودند. از دست دادن دنی آلوز حیرت آور بود، دنی آلوز که در 
اواخر فصل بهترین بازیکن یووه شد و در فینال لیگ قهرمانان به مصاف رئال خواهد 

رفت. دنی آلوز که می گفت بارسا نمی داند چگونه با بازیکنانش رفتار کند.
در سوی دیگر زیدان ایستاده. اولین مربی فرانسوی که پس از چهل و هفت سال  
پس از مارسل دومینگو در آتلتیکو مادرید 19۷0 - لالیگا را فتح کرد. زیدان که پس 
از فتح لیگ به فینال لیگ قهرمانان می نگرد. زیدان که گویی همیشه این جا بوده. 
همیشه این اطراف. وقتی رئال مادرید با آن شوت سر ضربش برابر بایر لورکوزن نهمین 
قهرمانی اروپا را کسب کرد آن جا بود، وقتی رئال دهمین قهرمانی اروپا را به رهبری 
کارلو آنچلوتی فتح کرد آن جا بود و وقتی رئال پارسال یازدهمین قهرمانی اروپا را 
به چنگ آورد در سن سیرو روی نیمکت نشسته بود. زیدان برخلاف پیشداوری ها 
آرامش را به رئال بازگرداند و طی فصل ستاره هایش را شکوفا کرد. رونالدو 40 گل 
زده و کاپیتان سرجیو راموس اوج گرفته و ایسکو ستاره تیم شده... حالا زیدان و رئال 
در موقعیت تاریخی قرار گرفته اند: تکرار قهرمانی اروپا پس از دو قهرمانی 1989 و 
1990 میلان در بیست و هفت سال پیش و تکرار قهرمانی اروپا پس از عصر طلایی 

دهه 1950 رئال. آنها می خواهند در کاردیف تاریخ را ورق بزنند.

با پرسپولیس مذاکره داشتم اما سپیدرود حالم را هم نپرسید

مصلح: به عنوان بازیکن آزاد با منصوریان 
صحبت کردم 

گزینه مدنظر پرسپولیس در نیم فصل لیگ شانزدهم اکنون در دوراهی حضور در 
استقلال یا جمع سرخپوشان قرار دارد.

شایان مصلح در نیم فصل لیگ شانزدهم به تیتر اصلی تمام رسانه ها و فضای مجازی 
تبدیل شده بود و هر روز در خصوص حضورش در پرسپولیس صحبت می شد. با این 
حال نیاز سپیدرود به این بازیکن در روزهایی که برای صعود می جنگید باعث شد تا 
سرخ های تهرانی از جذبش ناکام بمانند. او اکنون به عنوان بازیکن آزاد در حالی که 
نمی خواهد از تیمی که برای صعودش تلاش کرده دل بکند، با پیشنهاداتی از سوی 
سرخابی ها مواجه شده است. بازیکن شمالی و پدیده این روزهای فوتبال ایران در سمت 
چپ دفاعی در گفتگو با خبرنگار ما در خصوص آخرین وضعیت خود صحبت کرد که در 
ادامه می خوانید. مصلح در خصوص پیشنهاداتش که جدی ترین آن از سوی استقلال این 
روزها به گوش می  رسد گفت: الحمدلله از چند تیم پیشنهاد دارم اما استقلال بیشترین 
پیگیری را تا به امروز داشته و اگر شرایطم را بپذیرند امکان استقلال رفتنم بیشتر است. 
وی ادامه داد: من با آقای منصوریان صحبت کردم و شرایطم را توضیح دادم. بی تعارف 
بازی کردن در تیم های بزرگ پایتخت و کار کردن با مربیان بزرگ برایم افتخار بزرگی 
است اما باید بهترین تصمیم را گرفت. من تمام هدفم رسیدن به تیم ملی و مسافر جام 
جهانی شدن است و امیدوارم انتخابی کنم که مرا به این هدف نزدیکتر کند. مدافع 
چپ موفق سپیدرود رشت در خصوص آخرین وضعیتش در تیم گیلانی اینطور توضیح 
داد: از باشگاه سپیدرود تا به امروز کسی با من تماس نگرفته است. من از اول هم گفته 
بودم اولویت اول من سپیدرود است البته اگر شرایطم را بپذیرند. اما وقتی از مسئولین 
سپیدرود خبری نیست حق طبیعی من هست که به عنوان بازیکن آزاد با تیم های دیگر 
مذاکره کنم و پیشنهاداتم را از دست ندهم.  وی ادامه داد: من سپیدرود را آنقدر دوست 
دارم که هرجا می روم با افتخار می گویم سپیدرودی هستم اما به هرحال هر بازیکنی 
برای آینده ی خودش برنامه هایی دارد و من هم از این قاعده مستثنا نیستم. من دو سال 
با کمترین دریافتی در سپیدرود بازی کردم و با لطف خدا و زحمت کادرفنی و بازیکنان 
و هواداران توانستیم در این دو سال از لیگ دو به لیگ برتر برسیم. فکر کنم دین خودم 
را به سپیدرود و هواداران دوست داشتنی اش ادا کردم و حالا که قراردادم با این تیم به 
پایان رسیده و از مسئولین سپیدرود خبری نیست باید به فکر پیشنهاداتی که از تیم های 
دیگر دارم باشم. شایان مصلح که در نیم فصل یکی از گزینه های پرسپولیس در سمت 
چپ دفاعی سرخپوشان تهرانی محسوب می شد در خصوص آخرین وضعیت مذاکراتش 
با این تیم گفت: در خصوص تیم پرسپولیس هم یک سری صحبت ها شده است. در این 
تیم محمد انصاری بهترین دوستم محسوب می شود و مطمئنا با او مشورت می کنم و 
در نهایت در این باره قطعا بهترین انتخاب را انجام خواهم داد. وی درباره اینکه پیشنهادی 
از دیگر تیم ها داشته که او را نسبت به حضور در سرخابی ها وسوسه کند گفت: راجع به 
تیم های دیگر اسم نمی برم چون خود آن تیم ها موضوع را رسانه ای نکرده اند. اما با این که 
پیشنهادات خوبی از چند تیم شهرستانی دارم ولی دوست دارم به خاطر دانشگاهم که 
در تهران هست در یک تیم تهرانی بازی کنم. شایان مصلح در پایان از تمام فوتبالدوستان 
و هواداران خواسته ای داشت و گفت: و در آخر امیدوارم همه کسانی که به من لطف 

داشتند و پیگیر  اخبار مربوط به من بودند به انتخابم احترام بگذارند.

برانکو:

 جای هواداران مان در ورزشگاه آزادی خالی است

محصص: 

نگران کی روش نه، نگران امکانات هستیم

سرمربی تیم فوتبال پرسپولیس تیم لخویا را بهترین 
تیم می داند.

 برانکو ایوانکوویچ در نشست خبری پیش از دیدار با 
لخویا قطر در یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان آسیا اظهار 
کرد: خوشحال و مفتخریم که در یک هشتم نهایی یک 
جام معتبر شرکت کرده ایم. متاسفانه بدون تماشاگران 
بازی می کنیم که فقدان بزرگی برای ما است. فوتبال و 
مسابقه را برای هوادار انجام می دهیم. 100 هزار هوادار ما 

شانس حضور در ورزشگاه را نخواهند داشت.
او ادامه داد: مجبوریم در جنین فضایی بازی کنیم. لخویا 
در پنج سال اخیر سه بار قهرمان شده و استاندارترین و 
مستمرترین کار را داشته است. همه تیم های قهرمان 
خوب هستند. گروه سختی داشتیم و الان هم با بهترین 

تیم بازی داریم.
برانکو افزود: بازیکن کره ای لخویا بهترین بازیکن لیگ 
قطر شد و بهترین مدافع را دارد. )اشاره به چیکو فلورس( 
بیش از این نمی خواهم به حریف اشاره کنم. همین که 

لخویا قهرمان قطر شده قدرتش را نشان می دهد.
او ادامه داد: از حریف ترسی نداریم اما به آن احترام 

می گذاریم. به طور ویژه به بازیکنان نگفته ام که حریفمان 
چنین و چنان است چون همه می دانیم که بازی محکم 
و سختی در پیش داریم. لخویا نسبت به الریان بازی 

محکم تری انجام می دهد.
برانکو افزود: این بازی نیمه اول است و انتظار داریم که 
برنده شویم و به بازی برگشت برویم. به جز کمال، سایر 

بازیکنان ما آماده هستند.
سرمربی پرسپولیس در ادامه گفت: لخویا تیم خیلی 
خوبی است و قاطعانه قهرمان قطر شده و صعودش به 
آسیا هم مقتدرانه بوده است. مثل همه حریفان به لخویا 
هم احترام می گذاریم. لیگ قهرمانان آسیا جایگاه بالاتری 
نسبت به لیگ داخلی دارد اما به بازیکنانم اطمینان دارم. 

هیچ تیمی بهتر از ما نیست.
او ادامه داد: بازی سخت است اما هیچ دلیلی برای 
دست  از  را  خود  نفس  به  اعتماد  نداریم.  ترسیدن 

نمی دهیم.
برانکو درباره تاثیر غیبت هواداران هم گفت: جای آنها 
واقعا خالی است. در طول فصل آنها یار دوازمدهم بودند 
و در روزهایی که خوب بازی نکردیم، ما را دور نینداختند 

و درسطح بالایی از ما حمایت کردند و کمک حال ما 
بودند. برای ما غیبت هواداران فقدان بزرگی است اما کاری 

نمی توانیم بکنیم.
صحبت های  درباره  برانکو  از  خبرنگاری  ادامه  در 
منصوریان در نشست خبری درباره محرومیت هواداران 
پرسپولیس پرسید و گفت: خیلی تحت تاثیر قرار گرفتم 
که  نگران غیبت هواداران ما است و احتمال می دهم از 
نگرانی خوابش نبرد. ما برای استقلال، آرزوی موفقیت 
می کنیم. ما و استقلال معرف ایران هستیم و من و 

بازیکنانم استقلال را تشویق می کنیم.
در ادامه خبرنگاری درباره شایعه مشورت دادن برانکو به 
سرمربی العین پرسید. برانکو جواب داد: آنها هم وطن من 
هستند و زمانی شاگردم بوده اند. با این حال من حتی آنها 
را ندیدم و حتی سر تمرین شان هم نرفتم. باید بگویم که 

با مامیچ و برادرش ارتباط خوبی هم ندارم.
سرمربی پرسپولیس همچنین گفت: یادم رفت که 
بگویم العربی مهاجم لخویا بهترین گلزن تیمش است 
و فکر کنم مصدوم است. ادگار و یک بازیکن از امارات 
آمده اند که احتمالا به جای العربی بازی می کنند. واقفیم 
تیم خودم کاملا  به  اما  که حریف ما قدرتمند است 

اطمینان دارم.
دفاعی محدود  به خط  فقط  ما  تیم  دفاع  افزود:  او 
نمی شود. اولین خط دفاعی ما مهدی طارمی و مهاجمان 
دیگر هستند. باید وظایف خود را به خوبی انجام دهیم و 

به پیروزی برسیم.
در ادامه خبرنگاری به تقابل طارمی با دروازه بان لخویا 
اشاره کرد. برانکو گفت: مهدی برای این به نشست آمد 
که در حال حاضر آقای گل لیگ قهرمانان است. انتظارم 
این است که در این تقابل، مهدی برنده شود اما حریف، 
بازیکنان خوبی دارد و من دوست ندارم اسم تک تک آنها 
را بیاورم و از ایشان تعریف کنم. با الهلال و الوحده و الریان 

بازی کردیم که هر کدام افتخارات زیادی دارد.
برانکو هم در پایان صحبت های خود گفت: ناراحتیم که 
هواداران را در ورزشگاه نخواهیم داشت اما مطمئن هستم 
که بازیکنانم جای خالی آنها  را در زمین جبران می کنند 

و هواداران هم در خانه ما را دعا خواهند کرد.

رییس کمیته فنی و توسعه فدراسیون فوتبال می گوید نگران کار کی روش در ایران 
نیست بلکه نگران کمبود امکانات برای تیم ملی بزرگسالان است.

مرتضی محصص درباره ارائه مشاوره به کارلوس کی روش و اینکه آیا تعاملی میان این 
کمیته با کادرفنی تیم ملی بزرگسالان وجود دارد، اظهار کرد: در حال حاضر ما صاحب 
یکی از مربیان بزرگ فوتبال دنیا هستیم و اگر بدون تعصب صحبت کنیم، باید بگویم 
که که کی روش این موضوع را ثابت کرده است. او نه تنها در ایران، بلکه در دنیا هم 

تئوریسین است و همراه تیم ملی ما موفق بوده است.
رییس کمیته فنی و توسعه فدراسیون فوتبال با بیان اینکه کی روش به همراه تیم 
ملی بسیار موفق بوده افزود: ما نمی توانیم نگران او باشیم. ما نگران کمبود امکانات 
هستیم. باید امکانات به بهترین شکل ممکن برای تیم ملی فراهم شود. اگر بخواهیم 
درباره کار او نظری بدهیم و قصد مشاوره داشتیم باشیم، این اتفاق مانند جوک می ماند. 
کی روش یک مربی سخت گیر و با انضباط است. شاید به مذاق خیلی ها خوش نیاید اما 
کی روش درک بسیار بالایی از فوتبال مدرن و روز دنیا دارد. او به تمام امور واقف است 
و می داند چطور و با چه سبکی مقابل هر تیم بازی کند. تیم او خوب حمله کردن و 

خوب دفاع کردن را بلد است. همه بازیکنان در تیم کی روش در خدمت تیم هستند.
او همچنین با اشاره به جوانگرایی در تیم ملی گفت: این اتفاق یک روز رخ نداد و 
کی روش با یک برنامه چهار ساله، تغییر نسل را در تیم ملی کلید زد. به نظرم او غنیمتی 

برای فوتبال ما است.
محصص در پاسخ به این سوال که چرا از کی روش برای آموزش مربیان جوان کشور 
استفاده نمی کنند، گفت: از سه شنبه هفته گذشته کلاس های مربیگری حرفه ای آسیا 
با تدریس ریچارد بیت در کمپ تیم های ملی آغاز شده و مربیان لیگ برتری مانند علی 
دایی، علیرضا منصوریان، اکبر میثاقیان، سیروس پورموسوی، مجتبی حسینی و ... در 
این کلاس ها حضور دارند. به جرات می توان گفت ریچارد بیت جزو 5 مدرس برتر اروپا 
است. ما با تاخیر این کلاس ها را برگزار کردیم اما یکی از بهترین ها را به ایران دعوت 
کردیم. بعد از بازی ایران و ازبکستان هم حتما تقاضای برگزاری جلسه با کی روش را 
خواهیم داد و می خواهیم بهترین استفاده را از زحمات او بکشیم اما در درجه اول صعود 

تیم ملی به جام جهانی برای ما اهمیت دارد.
رییس کمیته فنی و توسعه فدراسیون فوتبال در پاسخ به این سوال که در حال 
حاضر تیم های ملی کمتر از 19 سال، کمتر از 16 سال و امید ایران بدون سرمربی 
هستند و تاکنون تصمیمی درباره کادرفنی آن ها گرفته نشده گفت: ما جلسات زیادی 
تاکنون برگزار کرده ایم و تعداد زیادی از مربیان را زیر نظر گرفته ایم. می خواهیم بهترین 
انتخاب را داشته باشیم. در حال حاضر فریدون معینی در کره جنوبی به سر می برد و 
زمانی که او به ایران بازگردد به همراه سایر اعضای کمیته فنی و توسعه فدراسیون 
فوتبال جلسه ای را درباره این موارد خواهیم داشت. ما تا حدود 99 درصد درباره انتخاب 
مربی تیم ملی المپیک به اجماع رسیده ایم اما هنوز نهایی نشده است. برای سایر 
تیم های ملی هم با مربیان زیادی صحبت کردیم و در ماه های پیش رو اسامی مربیان 

اعلام خواهد شد. مربیان جوان ما بسیار با دانش هستند.
او ادامه داد: باید از گذشته درس بگیریم. خود من در دوره قبل هم حضور داشتم اما 
در دوره قبل تر افراد دیگری بودند که تاکنون موفق نبودیم. البته مشکلات تیم های ملی 
فقط مربوط به مربی نیست. در نقاط مختلف کمبودهایی وجود دارد اما الان پیشرفت 
کردیم. دیگر اشتباهات 5 سال پیش را تکرار نمی کنیم. با وجود تمام کاستی ها و 
ناهماهنگی ها بدون شک فوتبال ما از نظر برگزاری اردوها در شرایط بهتری بود. 

نوجوانان و جوانان فوتبال ملی برای نخستین بار به صورت همزمان راهی جام جهانی 
شدند. چندین و چند سال بود که منتظر چنین روزی بودیم.

محصص با بیان اینکه به آینده خوشبین است افزود: به خاطر دلایل مختلفی از 
جمله افزایش آگاهی و دانش مربیان ایرانی خوشبین به آینده هستم. کیفیت لیگ برتر 
و لیگ دسته یک گویای این مسئله است. اگر فوتبال های کسل کننده ای برگزار 
می شد نمی توانستیم انتظار پیشرفت را داشته باشیم اما فوتبال ما در سال گذشته نمره 
قبولی گرفت. من هم چند صباحی در این فوتبال هستم و بعد از من افراد دیگری 
حضور خواهند داشت اما ما مسیر خوبی را طی می کنیم. باید از استعدادهای فوتبال 
کشور استفاده کنیم. در ورزش بانوان هم رو به پیشرفت هستیم و مربیان ما درگذشته 

بازیکنان تیم ملی بودند و در کلاس های مربیگری هم نمره قبولی گرفتند.
رییس کمیته فنی و توسعه فدراسیون فوتبال با اشاره به حضور تیم ملی جوانان در 
جام جهانی زیر 20 سال کره جنوبی خاطر نشان کرد: مسابقات جام جهانی جوانان 
مهم تر از مسابقات المپیک است چرا که از دو ماه قبل تمام استعدادیاب های جهان در 

این رقابت ها حضور دارند و بهترین ها راهی فوتبال اروپا می شوند.
او اضافه کرد: تیم ملی نوجوانان هم در ماه مهر در جام جهانی هند حضور خواهد 
داشت. این تیم با عباس چمنیان روند خوبی را طی کرده و در بازی با عربستان کیفیت 
خود را نشان داد. اگر این تیم در هند هم موفق نبود نباید زانوی غم بغل کنیم. ما 
باید به پیشرفت مان ادامه دهیم. حتی نباید یک کشور الگوی ما باشد. ما باید از برنامه 
کشورهای مختلف استفاده کنیم. تا چند سال پیش آلمان به عنوان کشوری که بهترین 
برنامه استعدادیابی را دارد مطرح بود اما در جام جهانی جوانان تیم ملی این کشور مقابل 

ونزوئلا شکست خورد.
محصص در پاسخ به این سوال که آیا برای آماده سازی تیم های ملی در رده پایه 
با مشکلات مالی مواجه هستند، تاکید کرد: من نمی توانم پاسخ روشنی به این سوال 
بدهم چرا که من از ریز بودجه فدراسیون فوتبال خبر ندارم اما اگر بودجه رده های 
پایه افزایش پیدا کند، کیفیت فوتبال پایه ما هم بهبود خواهد داشت و بهتر از گذشته 

تیم های ملی را آماده می کنیم.

لیگ  نهایی  هشتم  یک  مرحله  در  کشورمان  نماینده  دو 
و  قطری  حریفان  میزبان  سختی  شرایط  با  آسیا  قهرمانان 

عربستانی خود خواهند بود.
دو  آسیا  قهرمانان  لیگ  از مرحله حذفی  روز  در دومین   
نماینده دیگر کشورمان سه شنبه به مصاف رقبای سرسخت 
خود خواهند رفت. پرسپولیس در ورزشگاه خالی از تماشاگر 
آزادی میزبان لخویا قطر است و استقلال خوزستان نیز مجبور 

شده در ورزشگاه سلطان قابوس عمان از الهلال پذیرایی کند.
پرسپولیس - لخویا

و  سرنوشت ساز  بازی  در  پرسپولیس  برای  اتفاق  بدترین 
حساس مقابل لخویا، می توانست همین محرومیت از داشتن 
تماشاگران باشد؛ اتفاقی که رخ داد و کنفدراسیون فوتبال آسیا 
در زمانی حکم محرومیت هواداران پرسپولیس را صادر کرد که 
این باشگاه کمترین زمان را برای اعتراض به این حکم داشت. 
از این رو بعید است رأی اعلام شده به نفع نماینده کشورمان 
تغییر کند. برانکو ایوانکوویچ غیر از یار دوازدهم تیمش، کمال 
کامیابی نیا را هم در اختیار نخواهد داشت. در تمرینات اخیر 
سرخپوشان پیدا بود که این مربی کروات در نظر دارد محسن 
شماره 11  جایگزین  دفاعی  هافبک  پست  در  را  ربیع خواه 

مصدوم تیمش کند.
پرسپولیس در بازی آخر خود مقابل الوحده روز با شکوهی 
را در ورزشگاه آزادی رقم زد و حالا هواداران این تیم امیدوارند 
تیم برانکو از این مرحله هم به سلامت عبور کند تا برای مرحله 
بعد لیگ قهرمانان این شانس را داشته باشد با تقویت خود یکی 
از مدعیان کسب عنوان قهرمانی آسیا باشد. اکثر کارشناسان 
اعتقاد دارند این پرسپولیس توانایی کسب عنوان در آسیا را 
دارد و اگر بازی های خوب خود را فردا هم تکرا کند می تواند از 

سد لخویا به سلامت بگذرد.
لخویا در شرایطی به تهران می آید که بعد از کسب عنوان 
قهرمانی در لیگ ستارگان قطر در مرحله نیمه نهایی امیر کاپ 

قطر برابر الریان شکست خورد تا همه توان و تمرکز خود را 
روی بازی با پرسپولیس بگذارد. همانطور که مهدی طارمی 
با 18 گل آقای گل لیگ ایران شد، در لیگ قطر  یوسف 
العربی با 24 گل توانست نقش عمده ای در قهرمانی تیمش 

داشته باشد.
یوسف العربی، مهاجم اهل مراکش است که سابقه بازی در 
تیم های گرانادا اسپانیا و کان فرانسه را در کارنامه خود دارد. 
او زوج خیلی خوبی را در خط حمله با ادگار برزیلی تشکیل 
داده است. قهرمان قطر در خط دفاع هم بازیکنانی چون چیکو 

فلورس اسپانیایی، یوسف آیمن و احمد یاسر را در اختیار دارد. 
ضمن اینکه قاسم برهان دروازه بان تیم ملی قطر هم از دروازه 
این تیم حراست می کند. در خط هافبک لخویا یک بازیکن 
سرعتی کره ای به نام، نام تائه هی  بازی می کند که وظیفه 
بازیسازی را به عهده دارد. همچنین علی عفیف نیز از بازیکنان 

با تجربه و مسلط در خط هافبک تیم   ملی فوتبال قطر است.
قضاوت دیدار پرسپولیس و لخویا بر عهده  والنتین کوالنکو از 
ازبکستان خواهد بود. مامور سعید قاسموف کمک اول و حص 

الدین شادمونف کمک دوم او در این مسابقه هستند.

استقلال خوزستان - الهلال عربستان
بازیکنان استقلال خوزستان باید راضی می شدند حتی بدون 
دریافت مطالبات شان مقابل الهلال حاضر شوند. بازیکنانی که 
همه به آنها حق می دهند؛ بازیکنانی که از ابتدای فصل یا 
دستمزد نگرفته اند یا اگر به بخشی از آن رسیده اند، با رنج و 
سختی پولی دریافت کردند. می توان گفت یکی از مظلوم ترین 
تیم های این فصل فوتبال ایران استقلال خوزستان بود که پس 
از قهرمانی در لیگ پانزدهم، حضور موفق در آسیا و صعود 
به مرحله حذفی، توجه زیادی به بازیکنان و کادرفنی این 
تیم نشد. با توجه به همین شرایط بود که بازیکنان این تیم 
پس از دیدار با الجزیره امارات دست به اعتصاب زدند و دیگر 
در تمرینات حاضر نشدند.شاید کسی فکر نمی کرد بازیکنان 
استقلال خوزستان در آستانه یک بازی حساس و به نوعی 
بازی ملی، از سفر کردن امتناع کنند، اما آنها این کار را برای 
رسیدن به حق شان کردند. در آستانه بازی حساس با الهلال 
برای رسیدن به مطالبات شان  بازیکنان استقلال خوزستان 
پای پرواز حاضر نشدند تا در نهایت با پادرمیانی های فراوان 
اعضای این تیم با یک روز تأخیر راهی عمان شود. هرچه بود 
گذشت و بازیکنان استقلال خوزستان حالا با کمترین تمرین، 
اما بیشترین غیرت خود را آماده دیدار با الهلال کرده اند. تیمی 
که در مرحله گروهی هم مشکلات مالی داشت، اما بازیکنانش 
با تمام وجود بازی کردند و توانستند از گروه خود صعود کنند. 
حالا حریف آسانی مقابل استقلال خوزستان قرار نمی گیرد. 
فوتبال  در  نام ها  بزرگ ترین  از  یکی  که  عربستانی  الهلال 
آسیاست. تیمی که در مرحله گروهی دو بار مقابل پرسپولیس 
استقلال  حالا  و  نداشت  پیروزی  آنها  تقابل  و  شد  حاضر 
خوزستان می تواند طلسم را بکشند و با شکست الهلال بازهم 
شگفتی ساز شود. بازیکنان استقلال خوزستان بیش از هر تیمی 
دیگری حیثیتی بودن دیدار با الهلال عربستان را درک می کنند 

و این می تواند رمز پیروزی آنها باشد.

مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان آسیا

 پرسپولیس بی تماشاگر، استقلال خوزستان بی پول
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اگر دندان پرکرده دارید این مطلب را بخوانید!
ترمیم دندان آسیب دیده بیشتر مواقع با آمالگام )ترکیبی از جیوه، نقره، قلع و دیگر 
فلزات( انجام می شود اما اثرات بلند مدت جیوه بر بدن به تازگی مورد مطالعه قرار 

گرفته است. با ما همراه باشید.
 ترمیم دندان آسیب دیده بیشتر مواقع با آمالگام )ترکیبی از جیوه، نقره، قلع و دیگر 
فلزات( انجام می شود اما اثرات بلند مدت جیوه بر بدن به تازگی مورد مطالعه قرار 
گرفته است. با ما همراه باشید. این تحقیق که بر روی 15000 نفر انجام شده است 
اولین مورد از بررسی اثرات جیوه بر بدن در اثر پر کردن دندان است. نتایج تحقیقات 
 Ecotoxicology به صورت آنلاین هفته ی گذشته منتشر شده و در دسامبر در ژورنال
and Environmental Safety قابل دسترسی خواهد بود. دندان درد یکی از دردهای 
مزمن است و درصد بالایی از مردم حداقل یک بار آن را تجربه کرده اند ولی اثرات 
موادی که دندانپزشکان برای درمان آن استفاده می کنند تاکنون مورد مطالعه ی 
جدی قرار نگرفته بود. در معرض جیوه قرار گرفتن در اثر پر کردن دندان نگرانی 
تازه ای نیست ولی مطالعات قبلی راجع به آن، آنطور که باید و شاید انجام نگرفته 
بود. این مطالعه روی حادترین سطوح از جیوه متمرکز شده تا پایه های علمی برای 
نگرانی ها در این مورد فراهم آورد. همچنین همزمان با انجام این تحقیق عواملی مثل 
سن، تحصیلات، موارد اخلاقی، نژاد، جنسیت و مصرف غذاهای دریایی نیز مدنظر قرار 
گرفت؛ چون این موارد بر سطح جیوه در بدن تأثیر دارند. محققان همچنین روی انواع 
مختلف ترکیبات جیوه نیز کار کردند و فهمیدند که متیل جیوه که سمی ترین ترکیب 
مورد استفاده می باشد در پر کردن دندان افزایش می یابد. همچنین میکروب های 
روده ی ما هم شاید انواعی از این ترکیبات را منتقل کنند. amalgam برای بیش از 
150 سال است که در ماده ی مورد استفاده برای پر کردن دندان ها مورد استفاده قرار 
می  گیرد؛ چون هم ارزان است و هم در دسترس. اگرچه نصف جرم این ماده را جیوه 
تشکیل می دهد که فلز سنگینی است و برای بدن سمی شناخته می شود؛ از اثرات آن 
می توان به صدمات مغزی، قلبی، کلیوی و ریوی اشاره کرد. همچنین سیستم ایمنی 
نیز در مقابل آن آسیب پذیر است. تحقیق جدیدی پیشنهاد می کند که متیل جیوه 
حتی در سطوح پایی هم آسیب رسان می باشد. سمیت جیوه به دوز آن بستگی دارد؛ 
بنابراین اگر شما فقط یکی از دندان هایتان را پر کرده باشید شاید خطر خاصی وجود 
نداشته باشد ولی اگر این عدد به هشت برسد، احتمال خطر بالاتر می رود و اثرات 
نیز شدیدتر می شود. وضع کسانی که هم دندان های پرشده ی زیادی دارند و هم با 
مصرف غذاهای دریایی و… میزان جیوه ی خود را افزایش داده اند از بقیه بدتر هم 
هست. نتایج نشان می دهد کسانی که بیش از 8 دندان پر شده  دارند به طور میانگین 
150% جیوه ی بیشتری نسبت به کسانی که تابحال دندان خود را پر نکرده اند در 
خون خود دارند. آمار ایالات متحده نشان می دهد که به طور میانگین مردم 3 دندان 
پرشده دارند ولی 25% از آن ها 11 بار یا بیشتر این کار را کرده اند. بر اساس چیزی 
که سازمان غذا و داروی آمریکا منتشر کرده استفاده از این ماده برای بزرگسالان 
بی  خطر در نظر گرفته می شود ولی زنان باردار و والدینی که کودکان زیر 6 سال دارند 
باید با پزشک خود مشورت کنند. این تحقیق فقط به جیوه محدود نشده و درباره ی 
رزین های کامپوزیت ها هم بحث می کند. این پوشش ها جیوه ای ندارند و مقادیر کمی 
از بیس فنول آ )BPAA( را آزاد می کنند که می تواند مشکلاتی در رشد یا تولیدمثل 
بیافریند. ارتباطی بین کامپوزیت ها و این ماده در ادرار افراد پیدا نشد ولی تحقیقات 
بیشتری نیاز است. نکته ی مهم این است که بیماران باید با همه ی گزینه های انتخابی 
خود آشنا شوند. تحقیقات روی اثر مواد مورد استفاده برای پر کردن دندان ها هنوز در 

اول راه است و این مورد از اولین یافته های آماری می باشد.

 این دارو ها قدتان را برای همیشه کوتاه می کند
رشد قد تا زمانی که صفحه رشد استخوان ها در سنین بلوغ باز است ادامه دارد و پس 
از آن برای همیشه متوقف می شود. اگر می خواهید فردی قد بلند و با اعتماد به نفس 

باشید، باید دور بعضی عادت های غلط را خط بکشید.
کارشناسان هشدار می دهند که نوجوان ها از مصرف قرص های مکمل رژیمی اجتناب 
کنند. بر اساس تحقیقات در مکمل های رژیمی مواد شیمیایی سمی وجود دارد که 
می تواند باعث آسیب هورمون های بدن و در نتیجه اختلال در رشد و حتی سلامت 
روان نوجوانان شود.  به تازگی در کشورهای غربی مد لاغری رواج یافته و نوجوان ها به 
شدت به دنبال جدیدترین روش ها برای لاغری هستند.  بسیاری از آن ها با وجود اینکه 
در سن رشد به سر می برند، اما برای لاغر ماندن، مواد غذایی مورد نیاز بدن در این برهه 
زمانی مهم را نمی خورند و یا از رژیم های غذایی و قرص های لاغری استفاده می کنند.  
کارشناسان تمایل به لاغری را به ویژه بین دختران بسیار شدید تر از پسران دانسته اند 
و هشدار می دهند که مصرف قرص های لاغری برای تمامی سنین خطرناک است و 
استفاده از آن باید محدود شود.  بسیاری از قرص های لاغری فاقد مجوز از سازمان 
FDA است، اما جوان ها به امید لاغر شدن آن ها را مصرف می کنند.  بر اساس تحقیقات، 
قرص های مکمل لاغری باعث تغییر در عملکرد طبیعی اعضای بدن می شوند و مصرف 
آن ها می تواند باعث بیماری اعصاب، مشکلات قلبی تنفسی، سوخت و ساز غیر عادی 
بدن، ناراحتی گوارش، ریزش موی سر و حتی سکته قلبی و مغزی و در نهایت مرگ شود.  
کارشناسان مرگبارترین ماده شیمیایی در قرص های لاغری را دی نیتروفنول شناسایی 
کرده اند که به خاطر عوارض جانبی بسیار خطرناک و مرگ هزاران نفر در سراسر دنیا 
ممنوع شده است.  کارشناسان دانشگاه مینه سوتا در تحقیقات خود دریافتند در سالهای 
اخیر تعداد قابل توجهی از دختران در سنین بلوغ از مکمل های لاغری استفاده کرده اند 
و به تبع آن دچار عوارض جانبی ناخواسته و حتی مرگ شده اند. کارشناسان همچنین با 
اندازه گیری شاخص قد و وزن افرادی که در آستانه سن بلوغ مکمل لاغری مصرف کرده 
اند دریافتند اکثر آن ها از قدی کوتاه تر از همسالان خود برخوردار هستند که متاسفانه 
قابل جبران نیست و سبب مشکل دائمی کوتاهی قد در آن ها می شود.  کارشناسان به 
نوجوان هایی که در آستانه سن بلوغ قرار دارند توصیه می کنند توجه خاصی بر رژیم 
غذای خود داشته باشند و در صورت اضافه وزن، تمرینات ورزشی انجام دهند و تحت 

مشاوره متخصص تغذیه قرار گیرند و از قرص های مکمل استفاده نکنند.

پرهیز از این اشتباهات در شستشوی صورت
برخی افراد تمایل دارند در تمام طول سال از یک محصول برای شستشوی صورت 
خود استفاده کنند. این به معنای استفاده از پاک کننده صورت مشابه برای تابستان 
و زمستان است. اما باید به این نکته توجه داشت که صورت ما به محصولات مختلف 

برای فصول مختلف نیاز دارد.
صورت ما یکی از بخش های بدن با بیشترین میزان مواجهه با عوامل خارجی 
محسوب می شوند. در نتیجه، صورت به راحتی می تواند تحریک شود. همه ما دوست 
داریم که صورت خود را تمیز، سالم و با ظاهری جوان حفظ کنیم. شستشوی صورت 
یکی از توصیه های مراقبتی پایه در این زمینه محسوب می شود. اما آیا می دانید 
چگونه صورت خود را به درستی شستشو دهید؟ شستشوی صورت یکی از اقداماتی 
است که ما به عنوان بخشی از روتین زندگی روزانه خود انجام می دهیم. با این وجود، 
روشی که برای این کار مد نظر قرار می دهید می تواند اثر منفی یا مثبت روی پوست 
شما داشته باشد. اگر قصد دارید پوست صورت شما سالم تر، لطیف تر و جوان تر به نظر 

برسد، از این سه اشتباه که در ادامه به آنها اشاره می شود، پرهیز کنید.
اشتباه شماره 1: عدم شستشوی روزانه صورت

بسیاری از مردم فکر می کنند اگر هر روز صورت خود را شستشو دهند، این کار 
رطوبت طبیعی پوست را از بین خواهد برد. اگر صورت خود را نشورید، تنها اجازه می 
دهید گرد و غبار و چربی بیشتری روی پوست تجمع کنند. در نتیجه، هر چه بیشتر 
با جوش ها و آکنه مواجه می شوید. نکته کلیدی این است که صورت خود را هر 
روز با پاک کننده های ملایم شستشو دهید. برای افرادی که از نظر جسمانی فعال تر 

هستند، شستشوی صورت دو بار در روز ضروری است.
اشتباه شماره 2: عدم تغییر محصولات مورد استفاده برای شستشوی 

صورت
به گفته کارشناسان، برخی افراد تمایل دارند در تمام طول سال از یک محصول برای 
شستشوی صورت خود استفاده کنند. این به معنای استفاده از پاک کننده صورت 
مشابه برای تابستان و زمستان است. اما باید به این نکته توجه داشت که صورت ما به 
محصولات مختلف برای فصول مختلف نیاز دارد. به عنوان مثال، در فصل تابستان، 
یک نفر ممکن است به استفاده از یک پاک کننده با ظرفیت تولید کف بالا نیاز داشته 
باشد. اگر مستعد ابتلا به آکنه هستید، ممکن است به استفاده از یک محصول حاوی 
اسید سالیسیلیک نیاز داشته باشید. طی فصل زمستان نیز بهتر است از پاک کننده ای 

ملایم با صابون کمتر استفاده شود.
اشتباه شماره 3: استفاده از مواد ساینده روی صورت

استفاده از حوله های دستی، لایه بردارهای صورت و دیگر مواد لایه بردار به صورت 
روزانه برای پوست چندان مفید نیست. پوست انسان به طور طبیعی از شر سلول 
های مرده خود خلاص می شود. اگر هر روز از این قبیل محصولات برای لایه برداری 
پوست استفاده کنید، به جای این که نفعی برای پوست داشته باشد بیشتر به آن ضرر 

می رسانید. لایه برداری را می توانید حداکثر دو بار در هفته انجام دهید.
بهترین روش برای شستشوی صورت استفاده از آب ولرم و یک پاک کننده ملایم 
است. آب ولرم به کسب آرامش پوست کمک می کند. پس از آن، می توانید یک 
مرطوب کننده سبک را برای استفاده روزانه یا کرمی سنگین را به عنوان مرطوب 

کننده شبانه انتخاب کنید.

به این 6 دلیل در خواب »شُرشُر« عرق 
می ریزید!

اگر شما جز آن دسته از افرادی هستید که هنگام خواب در اتاقی با دمای متعادل 
خیس عرق می شود این گزارش را حتما دنبال کنید.

عرق کردن در خواب موضوع شایع و البته کلافه کننده ای برای همه است. بسیاری 
از دلایل تعریق شبانه ناشی از یائسگی و اضافه وزن است اما اگر شما جزء این دسته از 

افراد نیستید احتمالا تعریق شبانه تان به این 6 دلیل اتفاق می افتد.
نگاهی به داروهای که مصرف می کنید بیندازید

تحقیقات نشان داده است داروهای ضد افسردگی و روانی معمولا باعث تعریق شبانه 
و بالا رفتن درجه حرارت بدن می شود و با توجه به مطالعاتی که در سال 2003 منتشر 
شده است، محققان پی بردند استامینوفن و آسپرین نیز جزء داروهایی است که تعریق 

را در خواب افزایش می دهد.
ارتباط ژنتیکی و انواع بیماری ها: محققان مرکز بین المللی تعریق شناسی، عرق 
کردن شبانه را به دو قسمت دسته بندی کرده اند. اول، تعریق کانونی اولیه و تعمیم 
تعریق ثانویه و دیگری می تواند نشان دهنده یک نوع بیماری خاص در فرد باشد. در 
نوع دوم که حاکی از یک نوع بیماری است فرد به شدت عرق می ریزد )برای مثال در 
پرکاری تیروئید(، اما نوع اول به ژنتیک فرد برمی گردد و باعث عرق بر روی پا، پیشانی، 

زیر بغل و سر خواهد شد بدون اینکه دلیلی قابل شناسایی داشته باشد.
عفونت در بدن: بیماری سل جزء آن دسته از بیماری های عفونتی است که با تعرق 
بیش از حد بدن همراه است. همچنین مطالاعات نشان داده است عفونت موجود در 
بدن نیز در این عارضه بی تاثیر نیست و عفونت های باکتریایی مانند آبسه، اچ ای وی، 
التهاب استخوانی و التهاب دریچه قلب از دلایل عمده تعرق شبانه به حساب می آیند.

هیپوگلیسمی: هیپوگلیسمی به پایین افتادن قند خون به زیر شصت )میلی گرم بر 
دسی لیتر( گفته می شود. قند خون می تواند اثرات مثبت و منفی در یکسری از توابع در 
بدن مانند ضربان قلب، اشتها و خلق و خو داشته باشد. افرادی که دچار افت قندخون 
هستند به شدت عرق می ریزند. همچنین این دسته از بیماران در طول شبانه روز این 
مشکل را به خوبی احساس می کنند لذا برای حل این عارضه به پزشک مراجعه کنید 

به احتمال زیاد بدنتان به ترزیق انسولین نیاز دارد.
آپنه خواب: محققان اخیرا میان آپنه خواب و تعرق های شبانه ارتباطاتی یافتند. 
بیمارانی که درگیر آپنه خواب هستند تعرق شبانه درشان بیشتر رخ می دهد 
چرا که برای مدت کوتاهی تنفستان قطع شده و اکسیژن رسانی به مغز مختل 
می شود در نتیجه تپش قلب و درجه حرارت بدنتان بالا رفته و بدنتان خیس 

عرق می شوید.
استرس مزمن: یکی از دلایل آشکار در بروز تعریق شبانه را، استرس و اضطراب 
مزمن در برمی گیرد. بیمارانی که دائما درگیر استرس و اضطراب هستند دارای افکاری 

منفی بوده و این عامل به تنهایی برای تعرق بیش از اندازه در خواب کافی است.
وجود برخی از سرطان ها: علائمی چون تب، کاهش وزن شدید و خستگی مزمن 
اگر به مدت طولانی در بدن ماندگار شود می تواند علائم ناشی از سرطان باشد. با این 
حال تحقیقات نشان داده است عرق کردن در طول خواب نیز می تواند بیانگر یک 
علامت هشدار دهنده در زمینه سلامتی باشد. سرطان لنفوم نیز جزء آن دسته از 
سرطان هاست که با تعرق شبانه ارتباط تنگاتنگی دارد البته انواع دیگر سرطان ها می 
توان به لوسمی)مغز استخوان( نیز اشاره کرد، که با علامت هشدار دهنده تعرق در 
خواب خود را آشکار می کند. این سرطان علائمی شبیه به سرما خوردگی دارد)تب، 

خستگی، درد عضلات و تعرق شبانه(.

ویتامین C یکی از بهترین مواد مغذی برای پوست 
محسوب می شود. آب مرکبات یکی از بهترین منایع 
برای این ویتامین هستند. ویتامین C به کلاژن سازی 
کمک می کند و از این رو، در حفظ ظاهر شاداب و 
جوان پوست نقش دارد. صنعت زیبایی و مراقبت از 
پوست هرگز از ارائه انواع مختلف محصولات که برای 
به تاخیر انداختن پیری طراحی شده اند، دست بر 
نداشته است. امروزه کرم ها، لوسیون ها، ژل ها و حتی 
داروهای خوراکی در دسترس هستند تا عطش مردم 

برای حفظ جوانی خود را سیراب کنند.
اما در شرایطی که یک محصول می تواند نتایج 
مثبتی برای یک نفر به همراه داشته باشد، ممکن 
است اثری متفاوت روی فردی دیگر داشته باشد. 
از این رو، کارشناسان سلامت یک راه مطمئن که 
به مبارزه با پیری کمک خواهد کرد را پیشنهاد می 

دهند: مصرف مواد غذایی ضد پیری.
مصرف مواد غذایی سالم به شما کمک می کند تا 
از درون به سمت بیرون مبارزه خود با پیری را دنبال 
کنید. در ادامه با برخی از بهترین مواد غذایی ضد 

پیری آشنا می شویم.
ماهی سالمون

ماهی سالمون یک ابرماده غذایی است زیرا فواید 
سلامت متعددی را ارائه می کند. این ماهی حاوی 
اسیدهای چرب امگا 3 است که برای سلامت قلب 
مفید محسوب می شوند. قلب سالم به جریان خون 
مناسب در سراسر بدن کمک می کند. جریان خون 
مناسب نیز به معنای ارسال اکسیژن و مواد مغذی 
به پوست و کمک به حفظ ظاهر جوان آن است. 
همچنین، امگا 3 به بدن در جذب آب، به ویژه برای 
اپیدرم، لایه بالایی پوست، کمک می کند. اگر با مزه 
قوی سالمون نمی توانید کنار بیایید، مصرف ماهی 
های دیگر مانند تن، شاه ماهی، قزل آلای دریاچه ای 

یا ساردین را مد نظر قرار دهید.
بلوبری

آنتی  است.  ها  اکسیدان  آنتی  از  بلوبری سرشار 
اکسیدان ها به سلول ها در مبارزه با آسیب ناشی از 
رادیکال های آزاد و پیری پوست کمک می کنند. از 
این رو، اگر هوس خوردن یک میان وعده به سرتان 
زده است، بلوبری انتخابی سالم و خوشمزه محسوب 
می شود که به حفظ جوانی پوست نیز کمک می 

کند.
شکلات تلخ

همه ما شنیده ایم که خوردن شکلات موجب شکل 
کارشناسان  این وجود،  با  گیری جوش می شود. 
سلامت مخالف این مساله هستند که تمام شکلات 
ها برای پوست بد هستند. شکلات تلخ حاوی آنتی 
اکسیدان های ضروری است که به پوست در مبارزه 
با پرتوهای فرابنفش کمک می کنند. افزون بر این، 
شکلات تلخ به بهبود خلق و خو و کسب آرامش 
کمک می کند که می توانند اثر مثبتی روی پوست 

داشته باشند.
هویج

هویج حاوی بتا کاروتن است که به ترمیم سلولی 
کمک می کند. این گیاهان را به تنهایی یا همراه با 
خردل عسلی یا سالسای مورد علاقه تان می توانید 

مصرف کنید.
بادام

بادام سرشار از ویتامین E و آنتی اکسیدان ها است. 
این مواد برای بهبود قابلیت کشسانی و آبرسانی پوست 
کلسترول  از  بادام  این،  بر  افزون  ضروری هستند. 
پایینی برخوردار است. در نتیجه، آنها همانند بلوبری 

می توانند میان وعده ای سالم و مفید باشند.
ماست

ماست به گوارش کمک می کند. این خوراکی می 

تواند به پاکسازی روده بزرگ کمک کند. در نتیجه، 
شما می توانید مواد مغذی بیشتری را از غذایی که 
می خورید، دریافت کنید. از این رو، به جای استفاده 
از سس مایونز به عنوان چاشنی می توانید از ماست به 

عنوان جایگزینی سالم تر بهره ببرید.
گوجه فرنگی

گوجه فرنگی سرشار از لیکوپن است که یک ماده 
از  بهره مندی  برای  ضد پیری محسوب می شود. 
بیشترین میزان فواید گوجه فرنگی بهتر است آن را به 

صورت پخته مصرف کنید.
آب مرکبات

ویتامین C یکی از بهترین مواد مغذی برای پوست 
محسوب می شود. آب مرکبات یکی از بهترین منایع 
برای این ویتامین هستند. ویتامین C به کلاژن سازی 
کمک می کند و از این رو، در حفظ ظاهر شاداب و 

جوان پوست نقش دارد.
برنج قهوه ای

مصرف غلات پالایش شده مانند برنج سفید، و نان 
های سفید افزایش ناگهانی قند خون را موجب می 
شود. در نتیجه، مواجهه با جوش ها و آکنه چندان 
غیر منتظره نیست. در مقابل، مصرف غلات سرشار از 
فیبر مانند برنج قهوه ای، چاودار یا جو دوسر به حفظ 

سطوح مناسب قند خون کمک می کند.
آب

آب به بدن در دفع مواد زائد و سموم کمک می 
کند. آب یک مرطوب کننده طبیعی نیز محسوب 
دارد.  می  نگه  هیدارته  را  پوست  زیرا  شود  می 
تغذیه  را  انسان  بدن  های  سلول  آب  همچنین، 
می کند. برای این که عطر و طعم بهتری به آب 
نوشیدنی خود بدهید و بر فواید سلامت آن اضافه 
کنید می توانید مقداری آب لیمو و چند برش خیار 

به آن اضافه کنید.

علمی و سلامت 

 

مبارزه با شکار غیرقانونی با "چوپان هوایی"

آسمانخراش های چوبی زمین را نجات می دهند

دانشجویان و فارغ التحصیلان دانشگاه  آزاد اسلامی 
واحد پردیس دانشگاه آزاد اسلامی موفق به طراحی 

دستگاهی برای جداسازی مواد نفت از آب شدند.
حسین امینی فارغ التحصیل دانشگاه آزاد اسلامی 
کننده  تولید  شرکت  عامل  مدیر  و  پردیس  واحد 
این شرکت  از آب گفت:   نفت  دستگاه جداکننده 
نخستین شرکتی است که با ایده دانش بنیان و تولید 
دستگاه جداکننده نفت با هدف حفاظت از محیط 
زیست و حذف آلودگی ها و اثرات مخرب نشت نفت و 
هیدروکربن ها در دریا در پارک علم و فناوری دانشگاه 

آزاد اسلامی مستقر شده است.
امینی به نحوه عملکرد دستگاه جداکننده نفت از آب 
اشاره کرد و گفت: این دستگاه به صورت شناور بر روی 
سطوح سیال قرار می گیرد و روغن هایی که در سطح 
آب انباشه شده اند را جمع آوری و به محل ذخیره 

سازی نفت انتقال می دهد.
وی با بیان اینکه ورود مواد نفتی و روغنی به آب 
کارخانه ها  از  بسیاری  در  که  است  مواردی  از  یکی 

و صنایع کوچک و بزرگ پالایشگاهی، پتروشیمی، 
کارخانه های فولادسازی و… باعث آلودگی دریا و محیط 

زیست می شود، گفت: حذف اثرات مخرب نشت نفت 
و هیدروکربن ها در دریا، حذف آلودگی دریاها ناشی 
از عملیات سکوها و چاه های نفتی، پاکسازی بنادر و 
لنگرگاه کشتی ها و نفتکش ها، پاکسازی رودخانه ها، 
حذف روغن در محل انباشت گل حفاری، حذف روغن 
در اسکیل پیت ها در صنایع فولاد، حذف روغن در 
پروسه تصفیه آب و فاضلاب صنعتی موارد پرکاربرد 

دستگاه جدا کننده نفت از آب است.
امینی با بیان اینکه این دستگاه مشابه خارجی نیز 
دارد، گفت: با بهینه سازی های انجام شده نمونه داخلی 
می تواند نیاز کشور در این راستا را به خوبی پاسخ دهد. 
همچنین نمونه داخلی با قیمتی بسیار کمتر عرضه 
می شود. وی به شرکت هایی که تاکنون این دستگاه 
توسط آنان خریداری شده اشاره کرد و گفت: تاکنون 
شرکت های جهان حفار ایرانیان، شرکت فولاد پاسارگاد، 
شرکت میراب، گروه صنعتی انتخاب )اسنوا( ، فولاد 
هرمزگان از خریدان محصولات شرکت بهسازان تجهیز 

آبستا )بتاکو( بوده اند.

ساخت دستگاه جداکننده نفت از آب توسط محققان دانشگاه آزاد

محقق دانشگاه آزاد اسلامی موفق به ساخت دستگاه سه منظوره بخور سرد و 
گرم و نبولایزر نانو با قابلیت کار با باتری و تمام دیجیتال شده است که ایرادهای 

نمونه های موجود در بازار را ندارد.
حامد نوری، محقق طرح درباره ویژگی های این دستگاه به ایسنا گفت: دستگاه های 
بخوری که امروزه به عنوان بخور گرم با آنها آشنا هستیم، توسط یک المنت با بخار 
کردن هر لحظه حجم و مقداری از آب به صورت آنی آب را توسط المنت به بخار 
تبدیل می کنند. دستگاه هایی با تولید بخار سرد نیز وجود دارد که این سیستم های 
آب را در دمای معمولی با تولید ارتعاشات بالا در ثانیه )بین 1 تا 2 مگاهرتز( به 
بخار تبدیل می کنند.وی افزود: دستگاه هایی به منظور تولید بخار سرد و گرم نیز 
وجود دارند که دارای محدودیت هایی هستند؛ از جمله اختلاف دمای بخار سرد و 
گرم آن در بهترین دستگاه های موجود حداکثر بین 5 تا 8 درجه سانتیگراد است. 
همچنین عدم کنترل بر روی دبی جریان بخور خروجی، نبود سیستمی جهت 
تنظیم دمای بخار متناسب با دمای محیط، عدم توانایی آنها در صورت قطع برق و 
یا مکانی که به برق دسترسی نداشته باشد، از دیگر ایرادهای دستگاه های موجود 
به شمار می رود. نوری درباره ویژگی های این دستگاه خاطرنشان کرد: همچنین در 
مورد دستگاه های نبولایزر موجود، تمامی دستگاه ها هیچگونه کنترلی دقیق و کمی 
بر روی میزان داروی خروجی، دمای داروی خروجی، سایز آن متناسب با نوع دارو 
و میزان مورد نیاز آن و همچنین مدت زمان استنشاق آن را ندارند. در دستگاه ارائه 
شده به حل این مشکلات پرداخته شده و ویژگی های منحصر به فردی با سایر 
سیستم های مورد مقایسه خود دارد. وی ادامه داد: در این دستگاه سنسورهای 
دمایی تعبیه شده که خود این سنسور به دو سنسور تقسیم می شوند که شامل 
سنسور دمای بخار و سنسور دمای محیط است. بخش بعدی سیستم مکانیزم 
رطوبت سنج محیطی است که با توجه به درجه رطوبت مورد نیاز محیط سیستم به 
صورت کاملا اتوماتیک رطوبت محیط مورد نظر را در رنج دلخواه کاربر نگه می دارد. 

در بخش بعدی سیستم سطح سنج را داریم که در صورت کم شدن میزان آب 
موجود در دستگاه هم بوق هشدار برای اطلاع از کمبود آب به صدا درخواهد آمد 
و در صورت عدم تکمیل آب آن به جهت جلوگیری از رساندن آسیب، سیستم به 

صورت اتوماتیک خاموش می شود.
نوری درباره کاربردهای این دستگاه گفت: سیستم پیشرفته حرارت دهی و 
خنک کننده جهت تامین بخار در هر رنج دمایی سبب شده که توسط آن بتوان 
دمای بخار خروجی و نیز دمای داروی خروجی را در هر رنج دمایی دلخواه تنظیم 
و استفاده کرد، در این دستگاه با توجه به سیستم دیجیتال طراحی شده می توان 
میزان رنج دبی خروجی و نیز اندازه میکرون ذرات دارو و یا بخار را به صورت کاملا 
کمی و کیفی به صورت دیجیتال تنظیم کرد. این بخش از دستگاه برای سیستم در 

بخش کاربرد نبولایزری آن بسیار حائز اهمیت است.
وی افزود: سیستم عدم قطع فرآیند در صورت قطع و یا نبود برق با توجه به 
مصرف برق بسیار اندک دستگاه، سیستم اضافه کردن کاپ دارو برای تبدیل 
دستگاه به یک نبولایزر، سیستم رسوب گیری که مجهز به نانو فیلتر و سیستم 
تهویه مطبوع که در صورت نیاز با اضافه کردن مواد دارویی و یا خوشبوکننده یک 
نوع بخور خاص را تحت شرایط دلخواه تولید می کند، همگی از ویژگی های منحصر 
به فرد دستگاه ارائه شده است. نوری با بیان اینکه این دستگاه به نوبه خود یک 
دستگاه تهویه مطبوع و یونیزه کردن هوا نیز هست، افزود: در این بخش ترانسدیوسر 
دستگاه با القای بار منفی به اکسیژن و ذرات دیگر آنها را باردار کرده و دارای بار 
منفی می شوند. این ذرات باردار منفی پس از پخش در هوا علاوه بر تنطیم رطوبت، 
ذرات باردار مثبت نظیر گرد و غبار و آلودگی ها و دود و ذرات معلق را جذب کرده 
و از فضای استنشاقی دور کرده و با سنگین شدن به زمین می نشاند. وی یادآور 
شد: به عبارتی دیگر این دستگاه یک سیستم سه منظوره رطوبت ساز، نبولایزر و 
نیز تصفیه هوا و یونیزاسیون را به طور همزمان و یکجا در اختیار کاربر قرار می دهد.

ساخت دستگاه سه منظوره بخور سرد و گرم و نبولایزر نانو

یک بنیاد غیرانتفاعی حمایت از حیوانات قصد دارد برای مبارزه با شکار غیرقانونی 
حیوانات در آفریقا از پهپادهای هوشمند استفاده کند.  سازمان های زیادی از پهپادها 
برای رصد وضعیت شکار غیرقانونی استفاده می کنند اما این برای اولین بار است که قرار 
است از هوش مصنوعی نیز در پهپادهای رصدکننده استفاده شود. بنیاد "لیندبرگ" در 
همکاری با شرکت "نورالا")Neurala( با استفاده از سامانه هوشمند مبتنی بر یادگیری 
عمیق و هوش مصنوعی قصد دارد توانمندی پهپادها را در مبارزه با شکار غیرقانونی 
ارتقا دهد. در این برنامه به سامانه هوشمند پهپادها آموزش داده شده که روش های 
شکار فیل و کرگدن به چه شکل است و به این ترتیب می تواند ضمن پرواز آنها را 
شناسایی کند. این پهپادها علاوه بر اینکه به صورت زنده اقدام به فیلمبرداری در 
مناطق می کنند می توانند در شب نیز با استفاده از دوربین های مادون قرمز، مناطق 
محافظت شده را رصد کنند. وظیفه سامانه هوش مصنوعی این است که ویدئویی را 
که پهپاد در حال تولید آن است بررسی کند و به سرعت وجود شکارچیان را تشخیص 
دهد و از نزدیک شدن آنها به گله این حیوانات جلوگیری کند. در بیانیه منتشر شده 
از سوی رییس شرکت نورالا آمده است: این برنامه نشان می هد که کاربرد فناوری های 
مبتنی بر هوش مصنوعی تا چه حد می تواند مفید باشد. ما با همکاری بنیاد لیندبرگ 
می توانیم گونه های در خطر انقراض را از خطر نابودی نجات دهیم و این همکاری 

بسیار ارزشمند است. 

نیچر می نویسد: سازه های مرتفع تر، ایمن تر و قدرتمندتری از چوب در سراسر جهان 
ساخته می شود. دانشمندان به آنها به عنوان راه حلی برای کند کردن روند گرمایش 
زمین نگاه می کنند. نشریه علمی نیچر ادامه می دهد: در کانادا شرکتی موسوم به 
»مرکز طراحی و نوآوری چوب« سازه بزرگی دارد که کاملا از چوب ساخته شده است. 
این سازه که با تکیه بر فناوریهای نوین ساخته شده مثال روشنی از ظرفیت بالای سازه 
های مرتفع چوبی در مبارزه با افزیش کربن در سراسر زمین است. نیچر ادامه می دهد: 
ساختمان مرتفعی که از آن صحبت می شود در هشت طبقه ساخته شده است. این 
سازه کاملا از الوارهای چوبی تشکیل شده که ارتفاع 30 متری از زمین دارد. از این حیث 
می توان گفت این سازه، مرتفع ترین ساختمان چوبی جهان است. به نوشته این نشریه، 
این ساختمان چوبی که محل فعالیت مرکز طراحی و نوآوری چوب کانادا در دانشگاه 
UNBC هم محسوب می شود تسهیل کننده روند ساخت و ساز بناهای چوبی در آینده 
به شمار می آید. گذشته از آن، کارشناسان به این نوآوری به عنوان جنبشی در راستای 
مقابله با گرمایش زمین یاد می کنند. نیچر می افزاید: این سازه دسته کمی از یک 
کیک لایه ای ندارد که در آن الوارهای چوبی با چسبهای مخصوصی به یکدیگر متصل 
و فشرده شده اند. برش الوارها با استفاده از لیزرهای دقیقی صورت گرفته و در ادامه 

در محل ساخت سازه به یکدیگر متصل 
شده اند.  این نشریه معتبر علمی می 
افزاید: بنا بر ادعای محققان این دانشگاه، 
با استفاده از چوب در ساخت این سازه 
از انتشار بیش از 400 تن دی اکسید 
کربن جلوگیری شده زیرا دیگر خبری 
از صرف انرژی جهت آماده سازی بتن 
اینجاست  جالب  است.  نبوده  فولاد  و 
که این سازه مرتفع حدود 1100 تن از 
این گاز گلخانه ای را در خود جای داده 
است زیرا این الوارها از درختان بریتیش 

کلمبیای کانادا تهیه شده اند.
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بهترین مواد غذایی برای مقابله با پیری پوست

پوشش  توانست  اسلامی  آزاد  دانشگاه  محقق 
نانو کامپوزیتی برای افزایش مقاومت به سایش و 

خوردگی منیزیم طراحی کند.
دکتری  التحصیل  فارغ  وطن  نصیری  هادی 
تخصصی رشته مهندسی مواد دانشگاه آزاد اسلامی 
واحد نجف آباد در گفتگو با خبرنگار مهر گفت: از 
سال 90 بر روی روش های افزایش مقاومت منیزیم 
فعالیت کردم که در نهایت توانستم رساله خود را با 
موضوع بررسی خواص سایشی و خوردگی پوشش 
 AZ31 بر روی آلیاژ منیزیم SIC نانو کامپوزیتی
ایجاد شده به روش اکسیدان پلاسمایی الکترولیتی 

ارائه کنم. وی افزود: منیزیم بعنوان زیرلایه، آلیاژ 
بسیار سبکی است که در صنایع هوایی مورد توجه 
است که از مشکلات عمده آن مقاومت به خوردگی 
و سایش بسیار پایین است.این محقق اضافه کرد: 
در این رساله برروی روش های افزایش طول عمر 
است.  منیزیم تحقیق شده  به سایش  مقاومت  و 
نصیری وطن تاکید کرد: با ایجاد یک پوشش بر روی 
این زیرلایه می توان مقاومت به سایش و خوردگی 
منیزیم را افزایش و در نهایت عمر مفید آن را چندین 
فرآیندهای  میان  از  اینکه  بیان  با  وی  کرد.  برابر 
پوشش دهی فرآیند اکسیداسیون پلاسمایی بدلیل 

چسبندگی بسیار بالا و خواص بسیار خوب مقاومت 
به سایش انتخاب شد، گفت: بدلیل اینکه پوشش 
متخلخل بود از نانو ذرات نیز استفاده شد تا علاوه 
بر اینکه پوشش ما به صورت نانو کامپوزیت درآید 
مقاومت به خوردگی نیز افزایش پیدا کند. این محقق 
کامپوزیتی  نانو  پوشش  بنابراین  کرد:  خاطرنشان 
سایش،  به  بالا  مقاومت  بر  علاوه  که  شد  ایجاد 
مقاومت به خوردگی مناسب نیز ایجاد کرد. نصیری 
وطن گفت: تاکنون در این خصوص 5 مقاله آی اس 
آی و یک کنفرانس بین المللی برگزار شده و در حال 

ثبت اختراع در داخل کشور هستیم.

طراحی پوشش نانو کامپوزیتی مقاوم به سایش و خوردگی منیزیم



اجتماعی6
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مدیر درمان تأمین اجتماعی استان قم  خبرداد

تولد بیش از 3700 نوزاد در بیمارستان 
امام رضا)ع(

مدیر درمان تأمین اجتماعی استان قم گفت: بیش از 3 هزار و ۷00 نوزاد در 
سال 95 در بیمارستان امام رضا)ع( متولد شده است که از این تعداد بیش از 50 

درصد به روش زایمان طبیعی بوده است. 
داوود علیمحمدی امروز در گفت وگو با خبرنگار فارس در قم، با بیان اینکه چهار 
مرکز درمانی تأمین اجتماعی در استان قم وجود دارد اظهار کرد: بیمارستان امام 
رضا، دی کلینیک دکتر غرضی، پلی کلینیک بوعلی و 22 بهمن از جمله این 
مراکز هستند که در این مراکز به بیمه شدگان زیرپوشش خدمات درمانی رایگان 

ارائه می شود.
وی خاطرنشان کرد:  در سال 95 نزدیک به 2 میلیون بار بیمه شدگان به این 

چهار مرکز مراجعه کردند که 9 درصد رشد عملکرد وجود داشته است.
مدیر درمان تأمین اجتماعی استان قم با بیان اینکه بیش از 12 هزار نفر در 
بیمارستان امام رضا در سال 95 از خدمات بستری بهره مند شدند گفت: بیش 
از 9 هزار نفر عمل جراحی شدند و بیش از 3 هزار و ۷00 نوزاد در سال 95 در 
بیمارستان امام رضا متولد شده است که از این تعداد بیش از 50 درصد به روش 

زایمان طبیعی بوده است.
وی عنوان کرد: بیمه شدگان بیش از ۷۷2 هزار بار به پزشکان عمومی و بیش 

از 16۷ هزار بار به متخصصان مراکز درمانی تأمین اجتماعی مراجعه کردند.
علیمحمدی با بیان اینکه بیمارستان تأمین اجتماعی امام رضا در مسیر 
دسترسی حمل و نقل و ارتباطات چند استان است گفت: این بیمارستان در 
مسیر دسترسی به شهرک پردیسان، مهدیه و قدس واقع شده در سال 95 بیش 
از 9 هزار و ۷00 نفر در بخش اورژانس بیمارستان زیر نظر بودند که نسبت به 

مدت مشابه سال 94 بیش از 3۷ درصد رشد داشته است.
وی خاطرنشان کرد: میزان اقبال عمومی به بهره مندی از خدمات درمانی 
بیمارستان امام رضا سبب شده که ضریب اشغال تخت بیمارستان در سال 95 

به طور میانگین به 89.5 درصد برسد.
بیماران خاص مانند  تأمین اجتماعی استان قم عنوان کرد:  مدیر درمان 
هموفیلی، تالاسمی و دیالیز، پیوند، MS و شیمی درمانی مورد حمایت سازمان 
تأمین اجتماعی است بیش از 24 میلیارد و 600 میلیون تومان از هزینه های این 
بیماران به عهده مدیریت درمان تأمین اجتماعی استان قم در سال گذشته بوده 
است. وی خاطرنشان کرد: ویزیت و تحویل دارو مراجعه کنندگان به مراکز تأمین 
اجتماعی به شکل نسخه الکترونیک ارائه می شود این موضوع سبب صرفه جویی، 

کاهش زمان انتظار بیمه شدگان و تشکیل پرونده شده است.

مدیر صندوق قرض الحسنه امداد ولایت قم:

طی سال گذشته به 6 هزار نفر تسهیلات 
پرداخت شده است

مدیر صندوق قرض الحسنه امداد ولایت قم گفت: طی سال گذشته 6 میلیارد 
و 500 میلیون تومان وام قرض الحسنه و سه میلیارد و 500 میلیون تومان وام 

اشتغال پرداخت شده است.
ولایت  امداد  الحسنه  قرض  فعالیت صندوق  به  اشاره  با  علیپور  ابوالقاسم 
اظهارداشت : این صندوق در مرداد ماه سال 95 مجوز فعالیت از بانک مرکزی 
گرفت و در همان ماه نیز شعبه در استان قم افتتاح شد. وی عنوان داشت: وظیفه 
اصلی این صندوق برقراری سنت قرض الحسنه و همچنین بانکداری اسلامی 
است تا بتواند آن را عملیاتی و اجرایی کند. علیپور گفت: تمامی تسهیلاتی که 
پرداخت می شود بدون سود تاخیر و به صورت قرض الحسنه است که از این 
طریق خدمات رسانی می شود. مدیر صندوق قرض الحسنه امداد ولایت قم در 
خصوص مبالغ وام های پرداختی گفت: مبلغ وام ها از یک تا 10 میلیون تومان 
است که در کمک هزینه ازدواج، بدهی و درمان و.... وام کارگشایی پرداخت می 
شود. وی افزود: همچنین یک نوع وام نیز از یک میلیون تومان تا 30 میلیون 
تومان است که مربوط به اشتغال، توانمندسازی و... است که پرداخت می شود.

علیپور با اشاره به انواع سپرده گذاری ها گفت: یک نوع سپرده به این صورت 
است که هر فردی می تواند وجهی را به صورت قرض الحسنه در صندوق 

گذاشته که کاملا در راستای ترویج فرهنگ قرض الحسنه خواهد بود.
مدیر صندوق قرض الحسنه امداد ولایت قم ادامه داد: همچنین یک نوع 
دیگر نیز هر خیری می تواند در صندوق سپرده گذاری کرده و افرادی را برای 
دریافت تسهیلات معرفی کند که از این طریق بتوانیم تسهیلاتی را به مددجویان 
پرداخت کنیم. علیپور ادامه داد: طی سال گذشته 6 میلیارد و 500 میلیون 
تومان وام قرض الحسنه و سه میلیارد و 500 میلیون تومان وام اشتغال پرداخت 
شده است. وی گفت: همچنین طی سال گذشته 3 هزار و 500 وام قرض 
الحسنه و 2 هزار وام خود اشتغالی پرداخت شده و در حال حاضر 18 هزار پرونده 

وام جاری در قم داریم.

مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم  خبرداد

استانداردسازی ۱۹0 بوستان شهری 
در سال گذشته

مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم از استانداردسازی کامل 
190 بوستان تا پایان سال 95 خبر داد.

پیام جوادیان با اشاره به وضعیت اجرای فاز سوم طرح ایمن سازی بوستان ها و 
فضاهای سبز شهر قم، اظهار کرد: ما در حوزه ایمن سازی بوستان ها با توجه به 
تاکیدی که از طرف مدیران ارشد شهرداری صورت گرفت از سال 94 اقدامات 

اولیه را آغاز کردیم.
مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم با اشاره به وجود بیش 
از 300 بوستان در شهر قم، بیان کرد: از این تعداد با توجه به بررسی ها 2۷0 
بوستان نیازمند ایمن سازی بودند و از این تعداد در دو فاز اقدامات را برنامه ریزی 
کردیم. جوادیان با تاکید بر اینکه در دو پیمان با اعتبار ۷0 میلیارد ریال بیش 
از 190 بوستان ایمن سازی شد، خاطرنشان کرد: این 190 بوستان براساس 

اولویت بندی در سازمان پارك ها ایمن سازی شد.
وی اضافه کرد: ضمن اینکه 2۷0 بوستان از لحاظ خطرسازی ایمن  شد 190 

بوستان نیز به طور کامل استاندارد سازی شد.
مدیرعامل سازمان پارك ها و فضای سبز شهرداری قم با تاکید بر اینکه در 
قالب این پروژه نه تنها ایمنی در بوستان ها ایجاد می شود بلکه به استاندارد 
بودن آنها نیز توجه خواهد شد، تصریح کرد: یکی از مشکلاتی که در گذشته در 
بوستان های شهر قم وجود داشت بحث عدم تطابق روشنایی و فضای بوستان ها 
و بعضا خاموش بودن فضای پارك ها بود که در این پروژه با طراحی و اقداماتی که 

صورت گرفت توانستیم بخش عمده این مشکل را برطرف کنیم.

رئیس سازمان صنعت،معدن و تجارت استان قم عنوان کرد

ارتقاء مهارت و افزایش دانش قالیبافان قم
رئیس سازمان صنعت،معدن و تجارت قم، از  برگزاری دوره های آموزشی 
افزارهای  مبانی زیبایی شناسی، هم نشینی رنگ ها، دکوراسیون داخلی ونرم 

طراحی فرش در استان خبر داد.
به گزارش ایسنا منطقه قم، احمد ذاکری روز دوشنبه با اعلام این خبر گفت: 
این دوره در اردیبهشت ماه سال جاری با همکاری انجمن هنرمندان طراح و نقاش 
فرش به منظور افزایش اطلاعات و آگاهی های طراحان، نقاشان و تولیدکنندگان 
فرش دستباف با مبانی فکری مشتریان خارجی در هنگام انتخاب و خرید فرش 
دستباف برگزارشده است. به گفته وی؛ هزینه های برگزاری دوره های مذکور 

توسط مرکز ملی فرش ایران تأمین و پرداخت شده است.
ذاکری با اشاره به پیگیری تکمیل نمایشگاه دائمی فرش دستباف قم و افتتاح 
آن در سال جاری خاطرنشان کرد: بهره برداری از این نمایشگاه گام مؤثر در 
کمک و حمایت از تولید و اشتغال فعالان فرش قم است. وی با اشاره ظرفیت 
40 هزار نفره اشتغال در بخش صنعت فرش دستباف استان اظهارکرد: در حال 
حاضر مهم ترین مسئله هنر صنعت فرش دستباف قم کاهش فروش و متعاقب 

آن بیکاری قالیبافان و شاغلان وابسته به این صنعت است.
رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم افزایش قیمت تمام شده 
تولید، فعالیت رقبای خارجی، تولید و تجارت به روش سنتی بدون اطلاع لازم 
و کافی از بازارهای خارجی را از مهم ترین علل کاهش فروش وعدم موفقیت در 

بازارهای جهانی دانست.
ذاکری افزود: باتوجه به اینکه فرش دستباف قم صادراتی بوده و غالبأ به 
کشورهای اروپایی، آمریکا و ژاپن صادر می شود ارتقا سطح مهارت و دانش افراد 
در حوزه تولید و تجارت به ویژه اطلاع از سلیقه و نظر مصرف کنندگان خارجی 
منجر به تولید بهینه و متناسب با نظر و خواست مشتری شده که این موضوع 

امکان موفقیت در فروش را بیشتر می کند.

سوهان خودکار قم از برندسازی تا فروش در بازارهای جهانی 

درخشش دختر قمی در هفتمین جشنواره مجریان و هنرمندان صحنه ایران 

استان قم در کنار تمامی ویژگی های معنوی و خاص 
خودش، به اسم سوهان نیز معروف است، سوهان قم 
امروز به عنوان یک سوغات ویژه استان قم مطرح است 
که نه تنها در داخل کشور بلکه در خارج کشور نیز 

مخاطبان خاص خودش را دارد.
یکی از برندهای معروف و پرسابقه سوهان قم، "سوهان 
خودکار" است که علاوه بر بازارهای داخلی توانسته 
بازارهای خارجی را نیز تصاحب کرده و به عنوان یک 

برند اصلی و ویژه به حساب می آید.
مجتبی نوری مدیر روابط عمومی سوهان خودکار در 
گفتگو با خبرنگاران با اشاره به  اینکه سوهان خودکار 
بیش از نیم قرن تجربه تولید و ارائه سوهان در سطح 
کشور را دارد اظهار داشت: سوهان خودکار امروز به دنبال 
جذب رضایت مشتری است و تنوع بسته بندی و مدل 
های تولید متنوع نمود این مهم است ، تلاش بر این بوده 
که با رعایت حق خریداران و جذب بیشتر مشتریان از 

بقیه رقبا در ایت حوزه فروش عقب نماند.
وی ادامه داد: سوهان امروز بیش از یک سوغات است 
وبه عنوان یک شیرینی مهم در سبد غذایی مردم قرار 
گرفته است ، شهر مقدس قم به دلیل زائر پذیری در 
اطراف حرم مطهر شاهد فروش سوهان به عنوان یکی 
سوغات شهری هستیم ، اما متاسفانه اغلب محصولات 
توزیعی در این مناطق فاقد کیفیت لازم است و از مواد 
اولیه نامناسب استفاده می شود که ورود ارگان های لازم 

برای برخورد با متخلفان را لازم می دانیم. مدیر روابط 
عمومی سوهان خودکار در تشریح وضعیت نامناسب 
سوهان های مورد نظر اظهار داشت: رقابت ناسالمی که 
در این حوزه به دلیل تراکنش مالی مناسب آن وجود 
دارد باعث شده برای مثال به جای استفاده از روغن های 
حیوانی مناسب از روغن های نباتی نامرغوب استفاده 
کنند، که رعایت اصول مناسب کار باعث کاسته شدن 
سود برندها به دلیل استفاده از مواد اولیه مناسب و 
مرغوب شده است. وی ادامه داد: دید مردم نسبت به 
قبل بهتر و شناخت بهتری به سوهان های خوب پیدا 
شده است، بحث صادرات سوهان و بازارهای داخلی 
مورد بحث و کار در این مجموعه است ، سوهان خودکار 
برای فروش در شهرستانها و تهران  نیز در حال پیگری 
در  فروش محصولات سوهان  زمینه  در  نوری  است. 
بستر مجتمع های بین راهی اظهار داشت : فروش در 
این مجتمع ها کار مناسبی بوده است که لازمه سیستم 
فروش فعلی در کشور است ، در قم نیز مجتمع های 
خوبی ایجاد شده و مورد رضایت مشتریان قرار گرفته 
است ، اما متاسفانه بعضی از سودجویان با استفاده از عدم 
آگاهی مشتریان نسبت به این مهم کوتاهی کرده و از 

اعتماد مشتری سوء استفاد می کنند.
مدیر روابط عمومی سوهان خودکار در حوزه فروش 
خارج از کشور نیز با اشاره به فروش در کشور امریکا 
اظهار داشت: در کشور امریکا با استفاده از بستر فروش 

اینترنتی در سایت آمازون نسبت به ارایه این محصول 
به مشتریان همت گمارده ایم ، در بازار اروپا نیز در حال 
پیگیری اجرای سیستم فروش مناسب با پایلوت کشور 
بلاروس هستیم تا در بازار اروپا نیز حضور مناسبی داشته 
باشیم ، کشوره های حوزه دریای خزر نیز یکی دیگر از 

بازارهای مورد بررسی است. 
وی در خصوص محصولات جدید سوهان خودکار 
بیان داشت : سوهان بدون شکر اولویت بعدی تولید این 
مجموعه است ، در حال رایزنی با شرکت های مناسبی 
هستیم که واحد فنی با رسیدن به یک استاندار لازم 
نسبت به تولید انبوه و قرارگیری در سبد فروش قرار 
گیرد ، به دلیلی مشکلاتی که کشوره های حوزه خلیج 
فارس به خصوص امارات در حوزه بیماریهای مانند دیابت 
وجود دارد و تبلیغات سوء در خصوص شیرینیجات 
وجود دارد بتوان با  رسیدن به این محصول و تولید آن 
با استانداردهای مناسب بازار مناسبی برای این شرکت 
فراهم نماید. نوری با اشاره به عدم رعایت استاندار تولید و 
مواد اولیه مناسب در این محصول از سوی بعضی از تولید 
کنندگان اظهار داشت: برندهای با سابقه قمی خواستار 
استفاده از افزودنی های که فاقد ساختار و استانداردهای 
مناسبی بوده، مورد بررسی دقیق قرار گرفته است ، که 
خوشبختانه در این حوزه با اعمال دقیق و نکته سنجی 
عوامل امر باعث بروز موارد خاصی در این حوزه نشده 
است ، متاسفانه بعضی از تولید کنندگان صرفا سود 

حاصله را مد نظر قرار می دهند و کیفیت مد نظر نمی 
باشد.ارگانهای نظارتی می توانند با نظارت بهتر و بیشتر 
ساختار مناسبی برای آن پیدا کرده و در صورت عدم 

اجرای درست با آن برخورد مکفی شود .
مدیر روابط عمومی سوهان خودکار در پایان با اشاره به 
شعبان سوهان خودکار در قم گفت: شعبه یک خیابان  
اراک کوی قم نو، شعبه دوم مسجد مقدس جمکران 

روبروی درب 6 مجتمع 15 شعبان و شعبه سوم بلوار 
شهید بهشتی  جنب سینما شقایق است. 

شایان ذکر است سوهان خودکار قم موفق به کسب 
گواهینامهHACCPیا حسپ به معنای تجزیه و تحلیل 
خطر و کنترل نقاط بحرانی و گواهینامه ISo9001به 
 FDA معنای گواهینامه سیستم مدیریت و گواهینامه

مجوز صنایع غذا و داروی امریکا نیز شده است.

هدیه حیدرى دختر 16 شانزده اهل قم که برترین مقام هفتمین جشنواره مجریان و هنرمندان 
صحنه ایران رو کسب کرد و حائز میکروفون طلایی و نشان مجرى برتر شد.

 به گزارش . خبرنگار ما ، هدیه حیدری دختر 16 شانزده اهل قم که برترین مقام هفتمین 
جشنواره مجریان و هنرمندان صحنه ایران رو کسب کرد و حائز میکروفون طلایی و نشان مجرى 
برتر شدبه همین دلیل مارا بر آن داشت تا گفتگوی کوتاهی با این مجری جوان  داشته باشیم. 

شما چند سال سن دارید و از کجا شروع کردید؟
من متولد سال 13۷9 هستم و 16سال سن دارم و از 9سالگی اجراى صحنه اى رو شروع کردم 
مدتی در تئاتر به ایفاى نقش پرداختم اما باز هم به صحنه اجرا برگشتم و الان حدود 6سال است 

که به طور حرفه اى و جدى مجرى صحنه و تلویزیون هستم.
شما براى اجراى هفتمین جشنواره مجریان و هنرمندان صحنه ایران چند ماه وقت 

گذاشتید؟
 حدودا دوازده ماه نوشتن متن ها و آماده سازى اجراهام به طول انجامید البته اجراى مرحله 

اولم رو یك هفته قبل از جشنواره نوشتم.
شما چند مرحله رو پشت سر گذاشتید تا به تاپ تن رسیدید؟

سه مرحله اصلی در جشنواره وجود داشت.مرحله اول بخش جوان که بنده مقام اول رو بدست 
آوردم و به مرحله بیست مجرى برتر رسیدم و باز به رقابت پرداختم و در این مرحله هم مقام اول 

رو بدست آوردم و به تاپ تن رسیدم.
سطح رقابت در تاپ تن چطور بود ؟

راستش خیلی شگفت زده نشدم . با اینکه اولین بارى بود که در جشنواره حضور داشتم اما 
جشنواره هاى قبلی رو کامل دنبال میکردم و تك تك اجرا ها رو دیده بودم بنابراین اطلاع داشتم 
که سطح مجریان در تاپ تن خیلی بالاست و امسال هم شاهد اجراهاى فوق العاده از مجریان  
قدر و با تجربه بودم و رقابت در تاپ تن بسیار تنگاتنگ بود و هیئت داوران محترم همگی از 

بهترین هاى اجرا و گویندگی بودند.

اما شما در تاپ تن هم گوى رو از میدان ربودى؟
بله من در تاپ تن هم میکروفون طلایی و نشان برترین مجرى هفتمین جشنواره مجریان 

صحنه ایران رو کسب کردم.
چه جالب پس کوچك ترین مقام اول در طی این هفت سال برگزارى جشنواره 

مجریان هستی؟
بله فکر میکنم همین طور باشد و این موضوع براى همگان جالب شد .

عامل موفقیتت رو چی میدونی؟
مطالعه ، تمرین ، تکرار ، بیان شیوا، داشتن اخلاق خوب و نظام آراستگی و از همه مهمتر انتخاب 

سخن خوب براى اجرا .
ملاك شما براى انتخاب سخن خوب چیست؟

من متاسفانه خیلی از همکاران رو دیدم که توانایی هاى فوق العاده اى دارند اما بن  صحبت 
هاشون حرفی براى گفتن وجود نداره من به عنوان یك مجرى در برابر تك تك واژه هایم مسؤولم 
همواره باید تصور کرد ذهن مخاطب چون کیسه اى است که باید پر شودحال میشود آنرا با سکه 
طلا پر کرد و میشود با سنگ هم پر کرد ...در واقع ان طلا یا آن سنگ داشته هاى شماست که 

به میزان مطالعه و تمرین شما بستگی دارد.
و سخن آخر ؟

بیشتر از اینکه از جوایز لذت ببرم از جمع گرم و صمیمی دوستانم لذت بردم کسانی که خود 
عضو شرکت کنندگان بودند واز جان و دل مایه گذاشتند. 

گفتگو :بهزاد سلاحورزی 

ولی الله رستمی نژاد دستفروش بازار روز خرم آباد که در پنجمین 
دوره انتخابات شورای اسلامی شهر خرم آباد شرکت کرده بود با 
کسب 40 هزار و 80 رای و اختلاف 2۷ هزار و 815 رای نسبت به 

نفر دوم توانست وارد شورا شود. 
 در خصوص سابقه کار، مدرک تحصیلی و برنامه های رستمی 
نژاد منتخب پنجمین دوره انتخابات شورای شهر خرم آباد گفت 

و گوی مبسوطی با وی انجام داده ایم  که در ادامه می خوانید: 
** مدرک تحصیلی و سابقه کاری شما چیست؟ 

من 60 سال سن و چندین مدرک تحصیلی دارم ولی مدرکی که 
برای انتخابات شورای اسلامی شهر به فرمانداری خرم آباد تحویل 

دادم کارشناسی ادبیات فارسی است. 
من از آغاز تحصیلات دبیرستانی بسیار بسیار پیشرفته بودم و به 
اندازه یک استاد با تجربه دانشگاه می توانستم تدریس کنم. من در 
زمانی که هنوز دیپلم هم نداشتم احساس کردم خرم آباد و استان 
لرستان به من نیاز مبرم دارد لذا هرجا که حس کردم مفیدم با 
مسئولیت خودم بدون دریافت حتی یک ریال برای خدمت به 

مردم می شتافتم. 
بعضی از عزیزانی که شاگرد من بودند راجع به من مطالبی 
نوشته اند؛ در یکی از این مطالب نوشته اند ما در منطقه سراب 
دوره چگنی دبیرستانی بدون دبیر توانا و کارآمد و فضای مناسب 
آموزشی داشتیم. رستمی هفته ای یک روز، روزهای یکشنبه می 
آمد و از هفت صبح تا 9 شب فی سبیل الله بدون غذا و استراحت 
سرپا می ایستاد و به جای 14 نفر، 14 ساعت کار می کرد. من یادم 
می آید که در آن دوران دست هایم با گچ آزرده می شدند ولی 
احساس خستگی نمی کردم چون در راه خدا، وطن و نظام خدمت 
می کردم. دوشنبه ها به الشتر و سه شنبه ها به نورآباد می رفتم 
تا به دانش آموزان سواد بیاموزم، در آن روزها نه تنها هیچ مبلغی 
برای تدریس دریافت نمی کردم بلکه کرایه ام را هم از جیب خودم 
می دادم. خدمت به آب و خاک لرستان که زادگاه من و پاره تن 

ایران است برایم افتخار بود. 
** چطور به بازار ورود کردید؟ 

برای امرار معاش وارد بازار شدم. به رغم اینکه هنرهای زیادی 
داشتم ولی گلایه نکردم که چرا گشنه یا تشنه ام. 

سعی کردم با ورود به عرصه تدریس سابقه ای برای خودم دست 
و پا کنم ولی متاسفانه افرادی جای من را گرفتند و قسمت نشد در 
این راه فعالیت کنم البته من هم نخواستم فشاری به انقلاب بیاید. 
قصد داشتم از طریق بازار، درآمد کسب کنم البته این کار را 
برای سرگرم کردن خودم انجام می دادم تا مبادا قاطی گروه های 
منحرف شوم. وقتی برای ثبت نام در انتخابات شورای شهر رفتم، 
گفتند این آدم خیلی خوبیه ولی حیف که لاله و حرف نمی زنه. 
خواهرم به آنها گفت اتفاقا این لال نیست منتهی هم کلام با 
منحرفان، بدها و اوباش نمی شود و اگر فرد مقابل او انسان مخلص 

و عزیزی باشد با او هم کلام می شود. 
** علت رای بالای مردم به شما چیست؟ 

اول کار خدا دوم بلوغ سیاسی و بصیرت مردم بود که بنده با رای 
بالا پیروز انتخابات شدم. 

مردم به نظام و وطن علاقه زیادی دارند و برای پاسداشت خون 
شهدا پای صندوق های اخذ رای حاضر شدند. 

مردم مرا می شناختند و می دانستند اهل تملق و چاپلوسی 
نیستم، نق نمی زنم و با فقر و تنگدستی وارد صحنه رقابت شدم. 

ویلیام شکسپیر می فرماید: تملق و چاپلوسی خوراک ابلهان 
است. 

حتی یارانه نگرفته ام گفتم خون شهدا گرانبهاتر است. یارانه هرگز 
** در روند فعالیت های انتخاباتی شما هزینه ای شد؟ اگر 

شد چقدر بود و به چه صورت؟
 من هیچ مبلغی برای تبلیغات انتخاباتم هزینه نکردم. جرج 
با رعایت عدالت، حقوق سیاه پوستان  واشنگتن قصد داشت 
 who can make everything from :بدهد. وی می گفت را 
nothing? که ترجمه آن می شود چه کسی می تواند همه چیز 
از هیچ بسازد؟ من با توکل به خدا با هیچ هزینه ای پیروز انتخابات 

شدم. 
برخی افراد باور نمی کردند من بتوانم این پیروزی را بدست آورم 

البته یک ابتکار داشتم. 
برخی گاوهای زیادی برای کسب رای کشتند، برخی هزاران 
پرس غذا دادند و برخی نیز از هیچ تخریبی علیه من فروگذار 

نکردند ولی موفق نشدند. 
برخی عنوان کردند کسی باید نامزد شورای شهر شود که آبروی 

نظام را جلوی مردم و بیگانگان نبرد. 
من با صداقت وارد کارزار انتخابات شدم حتی چهار گنجشک هم 

برای کسب رای نکشتم چه برسد به گاو. 
 honesty is the یک ضرب المثل انگلیسی هست که می گه؟
best polisy که ترجمه آن می شود صداقت و درستی بهترین 

روش و سیاست است. 
** برنامه شما برای ورود به شورا و حل مشکلات شهر 

چیست؟ 
من ورود کردم انشاالله سعی می کنم آنچه در حیطه وظیفه 
شورا است به کمک نخبگان، کاربلدان و کارشناسان و راه اندازی 
اتاق فکر، کارها را اولویت بندی کنیم. من دونده هستم و از این 
دوندگی ام در جریان تبلیغات انتخاباتی به نفع خودم، جامعه و 
شوراها استفاده کردم. چهار صبح تا 12 شب به صورت فشرده راه 
می رفتم و با یک تیر 2 نشان می زدم یعنی اینکه با راه رفتن در 
سطح شهر خدمت مردم می رسیدم و خودم را معرفی می کردم 
البته این موضوع را مانند خارجی ها که می خندند بیان می کردم. 
به مردم می گفتم من نامزد شورا شده امم و اگر به من رای بدهید 
دوستتان دارم ولی اگر به من رای ندهید و به دیگران رای بدهید 

تریلیون ها بار دوستتان دارم. 
' گر از دوست چشمت بر احسان اوست. تو در بند خویشی نه 

در بند دوست' 
درحالیکه یک بنر یک متر در ۷0 سانتیمتری در دست داشتم در 
سطح شهر می چرخیدم و به مردم می گفتم من برای خودتان می 
خواهم خدمت کنم. خدمت به مردم یکی از برنامه های اصلی من 
است و سرو جان خود را در این راه در طبق اخلاص گذاشته ام. 

** این خدمت را در انجام چه کاری می بینید؟ 
کاری که نفع بیشتری برای مردم داشته باشد مثلا ما به جای 
اینکه 10 تا کوچه را لکه گیری و آسفالت بریزیم، زمین های بایر 
را شناسایی و مثلا اگر منطقه ای شهر بازی ندارد برای آن شهر 
بازی احداث کنیم یا اگر می بینیم مبلمان شهری خیلی ریخت 
خوبی ندارد آنها را حذف و نوسازی کنیم. نهادهای نظارتی باید 
فعالیت بیشتری داشته باشند و بررسی کنند که ورودی هزینه ها 
و خروجی آنها کجاست؟ بررسی شود که آیا این ورودی و خروجی 

ها با هم همخوانی دارد یا خیر؟ 
درخصوص شرایط این روزها توضیح دهید بعد از پیروزی 

با چه مشکلاتی روبرو شدید؟ 
قبلا هیچ مشکل معنوی نداشتم و اکنون نیز ندارم چون خدا و 
شما را دارم. من تا آنجا که می دانم هیچ حرفی نمی زنم به خاطر 
اینکه سرو صدایی نشود. من بی نهایت قانون را دوست دارم، یک 
قانون مربوط به هرجا باشد بهتر از بی قانونی است ولی ما که قانون 
خوب داریم. ما ایرانی و مسلمان هستیم یعنی از 2 آبشخور زیبا 
و الگوی ایرانی اسلامی بهره مند هستیم و دوست نداریم خدایی 

نخواسته الگوی بدی برای دیگران باشیم. 
** موضع شما درخصوص تخریب ها و بداخلاقی های 

انتخاباتی چیست؟ 
من انتظار دارم که دولت، مسئولان و به ویژه آنها که نزدیک من 
هستند مواظبت کنند تا خدایی نخواسته تخریب کنندگان زیاد 

شورش را بالا نیاورند. 
من هم با خویشتن داری سعی می کنم فقط به مردم خدمت 

کنم. 
2 مغازه دار کنار هم بودند یکی کارش خوب بود و دیگری کارش 
بد و حسود بود. فرد حسود به شاگردش گفت مرا بکش و بنداز تو 

خونه دیگر مغازه دار تا بیایند و او را دستگیر کنند. 
زمانی که من داشتم تبلیغ می کردم می گفتند این اصلا ثبت 
نام نکرده یا رد صلاحیت شده است؛ این همین طوری هوس کرده 
و با بنر می چرخد، این چرا استعفا نداد؟ کسی که پول ندارد چه 

به کاندیدا شدن! 
می گویند به روی هر چیز سیاه و سفیدی دراز نکش و فکر نکن 

تشک است شاید یک پلنگ باشد و تو را بخورد. 
خدا، دولت مقتدر جمهوری اسلامی و عزیزانی که مرا انتخاب 
کرده اند از من حمایت می کنند لذا هیچ کس نمی تواند کاری 

بکند و اصلا نیاز نیست من با آنها درگیر شوم. 
من اصلا کم نمی آورم و انشاء الله در مقابل این تهمت ها پیروز 

خواهم شد. 
** آیا پاکسازی شما از آموزش و پرورش صحت دارد؟ 

صحبت هایی که در مورد پاکسازی من شده کذب محض است 
چرا که من هیچ وقت استخدام نشدم و سابقه آموزشی من در 
قالب فعالیت های حق التدریسی بوده است. این موضوع نیز به 
دلیل علاقه شخصی نسبت به امر تدریس و احساس نیاز کشور 
در آن شرایط خاص بود وگرنه هیچگونه وجهی در مقابل تدریس 

دریافت نکردم. 
** چه چیزی موجب رنجش خاطر شما می شود؟ 

من از اینکه حاسدان و بی هنران راه را بر هنرمندان و خدمتگزاران 
واقعی بسته اند رنج می کشم و حالا با خود می گویم شاید صدای 
اعتراض من روزی به رهبر معظم انقلاب برسد؛ آن زمان شاید رهبر 
از مسئولان بپرسد چرا رستمی را به من معرفی نکرده اید؟ شاید 
مقام معظم رهبری از مسئولان بپرسد چرا او را که می توانست در 
مذاکرات هسته ای و رجزخوانی های آمریکا مذاکره کننده خوبی 
باشد تا به حال معرفی نکرده اید؟ در این خصوص باید بگویم که 
به زبان انگلیسی نیز تسلط کامل دارم و می توانم در این مورد فرد 

موثری باشم. 
توانایی بیان من در مذاکرات هسته ای می تواند برای کشور بسیار 
راهگشا باشد. باید بگویم که من هیچ چیز از هنری کسینجر آن 
دیپلمات عاشق پیشه آمریکایی که مدعی بود می تواند در سرمای 
زمستان به اسکیموها و ساکنان قطب یخچال بفروشد نه تنها کمتر 

ندارم بلکه قابلیت های بسیار بیشتری دارم. 
تبلیغات  جریان  در  نامزدها  سایر  با  شما  برخورد   **

انتخابات چگونه بود؟ 
من ستاد نداشتم و طبق برنامه ریزی قبلی مسیرهایی را برای 
پیاده روی و تبلیغ خودم انتخاب می کردم مثلا می گفتم امروز 
را باید از محله ماسور تا دره گرم خرم آباد پیاده روی کنم؛ در این 
مسیر از جلوی ستاد برخی نامزدها عبور می کردم البته به هیچ 
عنوان قصد مزاحمت نداشتم فقط ستادهای آنها در مسیر حرکت 

من بودند. 
برخی مواقع بنر را جمع می کردم می گفتم نکند به سایر نامزدها 
بر بخورد؛ از کنار ستادهای نامزدها که می گذشتم به آنها خدا قوت 
می گفتم البته دست من خالی نبود وگرنه به آنها گل هم می دادم. 
دیدند  می  ستادها  مرا جلوی  وقتی  نامزدها  ابتدا طرفداران 
درحالیکه در حال قورت دادن شیرینی بودند فریاد می زدند 
رستمی رستمی حمایتت می کنیم یا می گفتند رستمی بی ستاد، 

ستاد تو قلب ماست. 
من چهار روز به صورت فشرده تبلیغ کردم بعد از این تبلیغات، 
نامزدها متوجه محبوبیت من در سطح شهر شدند و از من می 
خواستند برایشان تبلیغ کنم به من می گفتند بیا در ستاد، دست 
مرا بلند کند تا مردم ببینند. من هم به آنها گفتم ببخشید من فقط 

برایتان دعا می کنم. 
برخی مادر، برخی پدر و برخی فامیل خود را می فرستادند پیش 

من تا از آنها حمایت کنیم. 
دعا عربی است ما در فارسی به دعای خیر می گوییم آفرین و به 
دعای شر می گوییم نه آفرین که این الف صیقل می خورد و به 

نفرین تبدیل می شود. 
من به سایر نامزدها می گفتم برایتان دعا می کنم ولی به آنها 
نمی گفتم کدام دعا. من دعا می کردم خدایا هرکدام که اهل زد و 

بند است انتخاب نشود. 
** اگر رئیس شورای شهر شوید برنامه شما برای مدیریت 

شورا چیست؟ 
من به کمک شما، نخبگان، عزیزان در هر سمت و تخصصی 
احتیاج دارم؛ من از خدا و شما کمک می گیرم البته کار گذشتگان 

را نفی نمی کنم. 
شورا 91 سال سابقه دارد اول انجمن شهر بود بعدا شوراهای 

ایالتی ولایتی و بعد به شورای اسلامی شهر تبدیل شد. 
من خطر کردم و وارد این کار خطیر شدم؛ انشاء الله روسفید 

باشم. 
**: ضعف شورای شهر قبلی را چه دیدید؟ 

به رغم اینکه اعضای شورای شهر قبلی را دورادور می شناختم 
ولی با شم سیاسی، اجتماعی و فرهنگی خود تشخیص می دادم 

که خیلی از آنها اصلا تخصص ندارند. 
البته شاید به خاطر معذورات فامیلی و قبیله ای جدی کار نمی 
کردند؛ در یکی از همایش ها که در خدمت مسئولان بودم به آنها 
گفتم در خرم آباد دریافتی مالیات فقط هفت درصد است که این 
موضوع به طور قطع نشان از ضعف ها و رودربایستی ها بوده است. 
مگر ما مسلمان و شیعه امام علی )ع( نیستیم. آدم باید خدا را 
حاضر و ناظر بداند و اگر کسی نمی تواند کاری انجام دهد بهتر 

است مسئولیت را رها کند. 
**: انگیزه شما برای ورود به انتخابات شورای شهر چه 

بود؟ 
انگیزه من برای ورود به این عرصه، کشته شده آن دانشجوی 

دختر در آبان ماه سال گذشته بود. 
در آن حادثه فکر می کردم که این دختر می توانست یک نفر 
از اعضای خانواده من باشد و این اتفاق تاثیر بسیار عمیقی در من 

گذاشت. 
)آبان ماه 95 در جریان سیل خرم آباد، یک دختر دانشجوی 

ایلامی در سطح شهر غرق شد و جان باخت( 
داستان حضور من در این انتخابات و برخورد متفاوت مردم، 
دوستان و آشنایان با این جریان، همواره سرگذشت جوجه اردک 

زشت را برایم تداعی می کند. 
افراد و حتی بعضا نامزدهای انتخاباتی بسیاری با من تماس می 
گرفتند و درخواست می کردند که در جلسات و همایش هایی 
که به خاطر ما برگزار شده است شرکت کنم اما من در جواب این 
درخواست ها می گفتم هر زمان فرمانداری با من در این مورد 

هماهنگ کرد، شرکت خواهم کرد. 
 **: صحبت پایانی شما چیست؟  

مردم شریف و شهید پرور، مردم بابصیرت و فهیم خرم آباد، شما 
با یاری رساندن به من در این انتخابات چشم جهانیان را خیره 
کردید و با اتنخاب بجای خود به برادر کوچک و خدمتگزار خود 
فرصت ادای دینی که به گردنش هست را عطا فرمودید و امیدوارم 

که به یاری خدا بتوانم برای شما خدمتگزار لایقی باشم. 
من هرگز در راه خدمت، آبادی و زیباسازی شهر یک میلیمتر 
قدم واپس نخواهم گذاشت و هرگز درمقابل دشمنان کشور کوتاه 

نخواهم آمد. 
زبان من قاصر و الکن است از این همه همت، پایداری و خرد 
شما؛ از کلیه مسئولان در هر نهاد و لباسی که امنیت انتخابات را 

برعهده داشتند نیز کمال تشکر و قدردانی را دارم. 
به گزارش ایرنا در راستای برگزاری پنجمین دوره انتخابات 
شورای اسلامی شهر خرم آباد ۷16 هزار و 148 رای به صندوق 

های اخذ رای ریخته شده است. 
از این مجموع به ترتیب ولی الله رستمی نژاد 40 هزار و 80 رای، 
رستم کوشکی 12 هزار و 265 رای، اسماعیل رضائی 12 هزار 
و 250رای، علی محمد صالحی نسب 12 هزار و 81۷رای، زهرا 
نظری 11 هزار و 302 رای، اردشیر دریکوندی 10 هزار و 906 
رای، علی ماکنعلی 10 هزار و 814 رای، مهرداد علی پناه 10 هزار 

و 585 رای و سجاد بابائی 10 هزار و 296 رای کسب کردند. 
حمید رشیدی با 9 هزار و 918 رای، محمد جعفر همت پور 9 
هزار و 543 رای، احمد میر 9 هزار 323 رای و محسن اقبالی با 9 
هزار و 155 رای به عنوان اعضای علی البدل شورای اسلامی شهر 

خرم آباد انتخاب شدند.
لازم به ذکر است رستمی نژاد از بین 196 داوطلب نامزدی 

انتخابات شورای اسلامی شهر خرم آباد نفر اول شد. 
دوازدهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری و پنجمین دوره 
انتخابات شوراهای اسلامی شهر و روستا 29 اردیبهشت ماه به 

صورت همزمان برگزار شدند. 

داستان پدیده انتخاباتی شورای شهر خرم آباد
 از انگیزه تا پیروزی قاطع 






